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تکذیب خبر تایید حکم روح الله زم در دیوان 
عالی کشور

رییس دیوان عالی کشــور خبر تایید حکم روح الله زم در دیوان عالی کشــور را تکذیب 
کرد.

بنابر اعلام روابط عمومی دیوان عالی کشــور، در پی انتشــار خبری در فضای مجازی 
مبنی بر تایید حکم روح الله زم در دیوان عالی کشــور، اعلام می گردد حجت الاســلام 
والمســلمین مرتضوی مقدم، اظهار نظری پیرامون رد یا تایید حکم این پرونده نداشته 

است و خبر منتشر شده صحت ندارد.
بنابر این گزارش رییس دیوان عالی کشور مطلبی پیرامون تایید حکم روح الله زم اعلام 
نکرده اســت و بدیهی است بر اســاس ضوابط و مقررات قانونی، پس از اعلام تصمیم 

دیوان عالی کشور ابلاغ حکم و دادنامه از ناحیه دادگستری استان تهران خواهد بود.

یادداشت

توافق عرب ها با اسرائیل
پیامی به ایران بود؟

افشار سلیمانی
بدیهی اســت که در آخرین روزهای ریاســت جمهوری ترامپ در دور اول دست او در 
سیاســت خارجی کاملا خالی مانده اســت و برای جبران ایــن وضعیت تلاش کرده تا 

کشورهای عربی را برای توافق با اسرائیل تحت فشار بگذارد.
نتانیاهو نیز از وضعیت مســاعدی در داخل اســرائیل برخوردار نیست و در تلاش است 
با نتیجه رســیدن این دو توافق به نوعی بر روی مشــکلات داخلی سرپوش بگذارد و 
فرافکنی را در پیش بگیرد. بنابراین اعلام عادی سازی روابط امارات و بحرین با اسرائیل 
را می توان در این قالب ارزیابی کرد؛ چرا که انعقاد هر گونه توافق روی کاغذ نمی تواند 
ســند محکمی برای بررســی کم و کیف مناسبات کشورها باشد. اگر هم به امضا برسد 

باید منتظر بود و دید که به چه شکل و نحوی قالب اجرایی به خود خواهند گرفت.
از طرفی وجود مشــکلات اقتصادی و تحریم های مشکل ساز در ایران نیز سبب شده 
تا آمریکایی ها فرصت را مغتم بشــمارند و در پی آن هســتند تا در این روند به ایران 
برای تغییر رفتار فشــار بیاورند. البته باید مدنظر داشت که همه کشورهای عربی در این 
بین یکدســت نیستند. عربستان ســعودی نیز فعلا تصمیمی برای عادی سازی روابط 
ندارد و توافقات گذشــته اسرائیل و فلســطینیان را همچنان مبنا قرار می دهد. اگرچه 
کویت کشــوری کوچکی به شمار می آید اما در قبال فلسطین موضع مناسبتری گرفته 
و اعلام کرده که مخالف این گونه از توافقات اســت. اگر فشارها نیز بر آن افزایش یابد 
کویت  آخرین کشوری خواهد بود که به سمت عادی سازی روابط به اسرائیل می رود. 
در مورد قطر نیز موضوع به همین شــکل است و عدم وجود مواضع یکسان به ویژه در 
کشــورهای حاشیه خلیج فارس سبب این خواهد شــد تا روند کنونی مقداری به طول 
بینجامد و فوری نتایج محسوسی دیده نشود. ضمن اینکه نباید فراموش کرد که موضع 
مردم کشــورهای توافق کننده نیز می تواند این روند را تحت تاثیر قرار دهد و موضوع 

به چالش کشیده شود.
اینکه این دو توافق از لحاظ سیاســی، امنیتی و اجتماعی چه تاثیراتی می تواند داشــته 
باشــد بستگی به میزان پیشــرفت آن دارد. در این بین اســرائیل و آمریکا همچنان از 
تئوری ایران هراســانه اســتفاده می کنند کــه در این بین مواضع ایــران نیز در قبال 
کشــورهای عربی از اهمیت قابل توجهی برخوردار اســت. بحرین با ایران قطع رابطه 
کرده و روابط ایران با امارات نیز با فراز و نشــیب هایی روبرو بوده اســت. بدیهی است 
که اگر این توافقات پیامدهای منفی برای منطقه در بر داشــته باشــد با واکنش هایی 
روبرو خواهیم بود. اما بعید به نظر می رســد که به ســرعت ایــن تحولات رخ دهند. 
کشورهای عربی نیز خواســتار چنین تنش هایی نیستند. هدف اصلی آنان ایجاد توازن 
در روابط با اســرائیل بوده است؛ اسرائیل می خواهد کشورهای عربی را به خود نزدیک 
کند و کشــورهای عربی نیز با عادی ســازی روابط می خواهند پیامی دهند که ایران 
 ملاحظاتی را در نظر داشــته باشــد که البته این سیاست نمی تواند برای آنان اثربخش 

باشد.
از سویی شاهد هستیم در روابط ایران با کشورهایی که خواهان صلح با اسرائیل هستند 
پیشــرفتی چندانی حاصل نشده اســت. بدون در نظر نگرفتن مقصر، بین ایران و این 
کشــورها اتفاقی رخ نداد تا مانع از شــکل گیری توافق آنها با اســرائیل شود. هر گونه 
موضع گیری تند نیز از سوی ایران این بهانه را به دست آنان می دهد تا همان مواضع 
تکراری گذشته را بیان کنند و دلیل توافق با اسرائیل را مرتبط با رفتار ایران بدانند. چنین 
وضعیتی هوشــمندی از ســوی ایران را می طلبد. همانطور که اشاره کردم کشورهایی 
هستند که با این توافق مخالف هستند مانند کویت که ایران می تواند روابطش را با آن 
تقویت کند. یا کشــور قطر که تجربه قطع روابط با چهار کشور عربی را تجربه کرده و 
این مساله نشــان داد که خود عرب ها نیز همیشه با هم دوست نیستند و ممکن است 
با هم دچار اختلافاتی شــوند. آنها بیشتر ترجیح می دهند تا مسائل را از بعد منافع ملی 
ببینند تا ایدئولوژیک. حتی تقویت روابط با عربستان که هنوز تصمیمی برای پیوستن به 
توافق صلح با اســرائیل ندارد می تواند کارساز باشد. به طور کلی ایجاد روابط مستحکم 
با این کشــورها می تواند تا حدودی بهانه های آمریکا را در راســتای ایران هراسی از 
بین ببرد.بالعکس هر گونه برخورد تند می تواند هزینه بر باشــد و باعث منحرف شدن 

از مسیر اصلی شود.
کشورهای امارات و بحرین شاید در این مرحله بخواهند روابط اقتصادی خود با اسرائیل 
را توســعه دهند اما در زمینه های امنیتی این امر میسر نیست و به خوبی می دانند که 
نباید دســت به این کار بزنند. آنها درصدد خسارت زدن و ایجاد مشکلات امنیتی برای 
ایران نیستند و بیشتر در راســتای برقراری توازن دست به عادی سازی روابط زده اند. 
تصور آســیب رسیدن به آنان از سوی ایران ســبب شده تا در فکر یارگیری باشند و در 
حوزه جدی تری وارد عمل نخواهند شــد. آمریکا نیز که سالها در منطقه حضور دارد و 
دارای چندین پایگاه نظامی اســت تا کنون دست به اقدام نظامی نزده است. اگر بحث 
رویارویی نیز مطرح شــده کشورهای عربی همواره از آمریکا برای این اقدام درخواست 

کرده اند.
در روند توافقات عادی سازی مولفه دیگری که از اهمیت بالایی برخوردار بوده انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا در ســوم نوامبر است. با پیروزی ترامپ بدیهی است که روند 
کنونی تشــدید خواهد شد اما با انتخاب بایدن احتمال توازن و عقبگرد در این جریانات 
وجود دارد. کنار رفتن نتانیاهو از قدرت در اســرائیل نیز می تواند تغییراتی در این روند 
حاصل کند که نشــان می دهد تحقق و اجرایی شــدن این توافقات به عوامل متعددی 

بستگی دارد.

جدی شدن احتمال حضور جلیلی در انتخابات ریاست جمهوری 1400

 نامزد پایداری ها
 از مشهد می آید 

 اوایل شهریور ماه بود که 
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دیدار  بر  مبنی  اخباری 
برخــی اعضای جبهه 
آیت الله  بــا  پایداری 
برای  یــزدی  مصباح 
انتخاب ســعید جلیلی به 
نهایی  گزینــه  عنــوان 
انتخابــات  در  پایــداری 
منتشر شــد. هنگامی که 
انتخابات  در  سعید جلیلی 
از  حمایت  در   96 ســال 
ابراهیم رئیسی از فرآیند انتخابات کناره گیری 
زودهنگامی داشــت مشــخص بود که او و 
مشــاورانش به دنبال فرصــت بهتری برای 
ورود به عرصه انتخابات هســتند. جلیلی که 
حالا عضو مجمع تشــخیص و شورای عالی 
امنیت ملی  اســت، از سال 92 اسب خود را 
زیــن کرده بود که در ســال 96 وارد عرصه 
انتخابات شود، اما ورود رئیسی برنامه او را به 
عقب انداخت. البته اقبال مردمی به روحانی 
هم در کناره گیــری اش بی تاثیر نبود. به هر 
ترتیب جلیلی از رئیســی حمایت کرد و البته 
گوشــه چشــمی هم به آینده داشت. سعید 
جلیلی ســلوک سیاســی ویژه خود را دارد. 
نگاهی به عملکرد و روحیاتش نشان می دهد 
که خیلی اهل حزب و گروه نیســت و بیشتر 
سیاستمداری تک رو و یا نهایتا محفلی است. 
با این حال در تمام این سال هایی که سودای 
ریاســت جمهوری در سر داشته است، سعی 
کرده که با ایده »دولت در سایه« در عرصه 
سیاسی باقی بماند. سعید جلیلی در بیانیه ای 
کــه بعد از شکســت در انتخابات ریاســت 
جمهوری 1392 منتشــر کرد ایده تشــکیل 
دولت در ســایه را مطرح نمود، ولی به دلیل 
همزمانــی با اعلام نتایج انتخابات ریاســت 
جمهوری توسط رســانه ها زیاد جدی گرفته 
نشد تا اینکه در ماه ها و مصاحبه های بعد به 
تشــریح و توضیح دولت در سایه پرداخت. با 
این حال شکست سخت سیاسی در انتخابات 
92 بــا رای چهار میلیونی، کمتر مجال آن را 
به جلیلــی و اصولگرایان داد کــه به دنبال 
پیگیری این ایده بروند. از سوی دیگر کشور 
تا سال 96 به شدت درگیر مذاکرات و توافق 
هســته ای بود. جلیلی نیز یکی از سردمداران 

اصلــی مخالفت با توافق ایــران و غرب به 
حســاب می آمد. او که پیش از دولت روحانی 
دیپلمات ارشــد مذاکره کننــده ایران بود و 
تقریبا هیچ دستاوردی در مذاکراتش نداشت 
حالا بــه منتقد اصلی دســتاورد دیپلماتیک 
دولت روحانی در مذاکرات تبدیل شــده بود. 
این رویه جلیلی تا هم اکنون ادامه داشته و او 
از هــر فرصتی برای انتقــاد از توافق برجام 
استفاده می کند. جلیلی همچنین در سه سال 
گذشته از مخالفان سر سخت تصویب لوایح 

مربوط به FATF توســط ایران بود. پس از 
انتخابات سال 96 جلیلی باز هم به ایده دولت 
در ســایه پرداخت و این بــار در نامه ای به 
ابراهیم رئیســی، شکســت خــورده بزرگ 
انتخابات از او خواســت که دولت در سایه را 
تشــکیل دهد. البته این پیشنهاد با استقبال 
رئیسی همراه نشد. ســعید جلیلی، همچنان 
پیگیر ایده خود بود. او جلسات دولت در سایه 
را تشــکیل می داد. برخی نمایندگان مجلس 
دهم نیز در آن جلسات حضور داشتند به ویژه 
نمایندگان تندروتر و نزدیک به جبهه پایداری 
کــه یکی از پایگاه های اصلی آن ها مشــهد 
است. پژمانفر، کریمی قدوسی و قاضی زاده 
هاشمی نمایندگان مشهد در مجلس دهم و 
یازدهم هستند که عضو پایداری و همشهری 
ســعید جلیلی اند. براساس گزارش ها جلسات 
دولت سایه جلیلی با این دسته از نمایندگان 
به طور مداوم در مجلس دهم برگزار می شد. 
در جریان انتخابات مجلس یازدهم شــایعات 
زیادی دربــاره نامــزدی ســعید جلیلی در 
انتخابات وجود داشت. گفته می شد او از حوزه 
انتخابیه مشــهد کاندیدا می شود حتی مطرح 

شده بود که او سر لیست اصولگرایان و گزینه 
ریاســت مجلس اســت، اما جلیلی سودای 
بزرگتری در سر داشت، با نامزدی قالیباف در 
انتخابات مجلس، جلیلی کنار رفت و از همان 
زمان خــود را در قامت یک کاندیدای جدی 
ریاســت جمهوری مطرح کرد. جلیلی پس از 
تشکیل مجلس یازدهم و انتخاب قالیباف به 
عنوان رئیس مجلس نامه ای به او نوشــت و 
توصیه هایی مطرح کرد. او به ویژه پیشــنهاد 

اصلاح ساختاری بودجه در سال 1400 را داد. 
جلیلــی همچنین در نامه خود اشــاره ای به 
دولت در سایه هم کرد و نوشت: »هرکس که 
دل در گرو انقلاب و کشــور دارد، باید در حد 
وسع خود، سایه به سایه تحولات را دنبال و 
بر آن تاثیر مثبت بگذارد. »دولت ســایه« به 
این معنا، یک حرکت عمومی و یک گفتمان 
ملی برای »تاییــد، تکمیل و تصحیح« روند 

امور است.«
او به قالیباف توصیه کرد که مجلس یازدهم 
اولویت هــا را جدی بگیــرد و چند کار مهم 
انجام دهد. او با اســتفاده از تعبیری نظامی 
نوشــت: »یک مجلس قوی می  تواند با چند 
اقدام نقطه  زن، عرصــه ای از تهدید را دفع و 

جبهه ا ی از امید پیش روی ملت بگشاید.«
ادبیــات جلیلی در نامه بــه قالیباف احتمال 
برنامه او برای نامــزدی در انتخابات 1400 
را تقویت کرد. از طرف دیگر ســعید جلیلی 
از سال 96 تاکنون مدام به سفر های استانی 
رفتــه که البته بیشــتر این ســفر ها با اقبال 
مردمی مواجه نشــده اســت. حالا در حدود 
9 ماه مانده تا انتخابات ریاســت جمهوری، 

تحــرکات گروه های سیاســی و نامزد های 
انتخاباتی روشــن تر می شــود. گمانه زنی ها 
لاریجانی،  علــی  کاندیداتوری  احتمــال  از 
احمدی نژاد،  قالیبــاف،  ضرغامی، رضایــی، 
فتاح و ... حکایــت دارد. البته این تحرکات 
بیشتر فردی است و اکثر گروه های اصولگرا 
فعلا رویکرد دقیق خود را نشــان نداده اند. 
فقــط درباره جبهه پایــداری حرف و حدیث 
زیاد است. چندی پیش گفته می شد که این 
گروه که به عنوان تندروترین گروه اصولگرا 

شــهرت دارد به ســمت پرویز فتاح رئیس 
کنونی بنیاد مســتضعفان تمایــل پیداکرده 
است. فتاح هم برای نامزدی چراغ سبز نشان 
می داد. اما گفت وگوی جنجالی فتاح موقعیت 
او را به شــدت متزلزل کرده است. ادعا های 
فتاح با واکنش های تند در درون اصولگرایان 
روبه رو شد و نهایتا او را مجبور به عذرخواهی 
کرد. پس از ماجرای فتاح حالا گفته می شود 
برخی از اعضای پایداری به ســمت ســعید 
جلیلی متمایل شــده اند و در این رابطه حتی 
با آیــت الله مصباح یزدی دیــدار کرده اند. 
جبهه پایداری در انتخابات ســال 92 نیز از 
جلیلی حمایت کرده بــود و آیت الله مصباح 
نیز او را به عنــوان اصلح معرفی کرد. اما در 
چند ســال اخیر به نظر می رسید که پایداری 
دچار تحول شده و ممکن بود دیگر با جلیلی 
وارد بازی انتخاباتی نشود. اما پس از ماجرای 
فتاح به نظر می رســد این گروه سیاسی باز 
هم ناچار شــده به سمت جلیلی برود. به نظر 
می رســد ناظران پایداری گوشه چشمی هم 
به احمدی نژاد دارند که البته شــانس زیادی 
برای تاییــد صلاحیت در شــورای نگهبان 

ندارد. در همین رابطه چندی پیش رســانه ها 
بــه نقل از نقوی حســینی نماینده پیشــین 
مجلس از تشکیل ستادهای انتخاباتی جلیلی 
خبردادنــد، اما نقوی حســینی این نقل قول 
را تکذیب کرد. نامــزدی جلیلی در انتخابات 
ریاست جمهوری و معرفی او از سوی جبهه 
مخاطره  اصولگرایان  برای  می تواند  پایداری 
آمیز باشد. برخی فعالان این جریان معتقدند 
که حضور جلیلی ممکن است آتش تفرقه را 
در این جریان شــعله ور کند.  رقابت درونی 
در انتخابات ریاست جمهوری کاملا به ضرر 
اصولگرایان است و همیشه از این بابت ضربه 
خورده انــد. به نظر می رســد اگر گروه های 
اصولگــرا نتوانند به ائتلاف واحدی برســند 
و بــر روی کاندیداتوری یــک فرد به توافق 
برســند قطعا نمی توانند حرف اول و آخر را 
در انتخابات زده و باید منتظر شکســت این 
جریان در انتخابات باشــیم. نکته دیگر این 
است که کسانی می توانند در انتخابات موفق 
باشند که وجیه المله باشند. بدون شک با رای 
یک گروه و یک جناح خاص کســی رئیس 
جمهور نمی شود. سعید جلیلی توانایی جذب 
آرای خاکســتری را ندارد و اگر رایی داشته 
باشد احتمالا همان رای جبهه پایداری باشد. 
اگــر اصلاح طلبان با انتخابــات قهر کنند و 
نامزدی معرفی نکنند، می تواند باعث تبدیل 
به رقابت درونی اصولگرایان شود.  انتخابات 
اما این در انتخابات مجلــس امکانپذیر بود، 
ولی در انتخابات ریاست جمهوری امکانپذیر 
نیست، کشــور به مشارکت حداکثری احتیاج 
دارد و رئیس جمهور باید رای بالایی کســب 
کند. بــه همین دلیل به نظر می رســد همه 
جناح هایــی که اعتقاد دارنــد رئیس جمهور 
کارآمــد انتخــاب شــود بایــد وارد رقابت 
انتخاباتی شوند و مشــارکت حداکثری را به 
وجود آورند. رئیس جمهــور اقلیت، کارآمدی 
لازم را نخواهد داشــت. در حــال حاضر از 
صبحانه هــای ضرغامی تا جلســات متعدد 
جلیلی و جبهه پایــداری، قالیباف، رضایی و 
دیگرانی که نامشان کم و بیش مطرح است 
را باید در زمره تحرکات انتخاباتی به حساب 
آورد. البته به نظر هیچ کدام از این تحرکات 
 نمی تواند سرنوشــت انتخابات آینده را تعیین 

کند.

سوژه

سعید جلیلی سلوک سیاسی ویژه خود را دارد. نگاهی به عملکرد و 
روحیاتش نشان می دهد که خیلی اهل حزب و گروه نیست و بیشتر 
سیاستمداری تک رو و یا نهایتا محفلی است. با این حال در تمام این 

سال هایی که سودای ریاست جمهوری در سر داشته است، سعی کرده که 
با ایده »دولت در سایه« در عرصه سیاسی باقی بماند

,,

دیوان عالی کشور قتل میترا استاد را عمد اعلام کرد
جلســه هیــات عمومــی دیــوان عالــی کشــور در مــورد رای 

اصــراری پرونــده قتــل میتــرا اســتاد برگــزار شــد.
ــس  ــدم، ریی ــوی مق ــلمین مرتض ــلام والمس ــت الاس حج
دیــوان عالــی کشــور در ابتــدای ایــن جلســه ضمــن 
گرامیداشــت شــهادت امــام ســجاد)ع( عنــوان کــرد: پرونــده 
مطروحــه کــه امــروز مــورد بحــث اســت ویژگــی خاصــي 
نــدارد و مثــل همــه پرونــده هایــي اســت کــه بــه صــورت 
ــی  ــکار عموم ــون اف ــا چ ــود؛ ام ــی ش ــرح م ــراری مط اص
ــت  ــرد و سرنوش ــی ک ــال م ــده را دنب ــن پرون ــوع ای موض
آن را دنبــال مــی کننــد، ایــن موضــوع جلــوه پیــدا کــرده 

ــم. ــه جلســه داری ــا هــر هفت ــه م اســت وگرن
ــده  ــرد: پرون ــان ک ــور خاطرنش ــي کش ــوان عال ــس دی ریی
هــای اصــراری کــه در هیــات عمومــی مطــرح مــی شــود 
پرونــده هایــی اســت کــه بعــد از اظهــار نظــر دیــوان عالــی 
ــد  ــه رای دادگاه هــا نظــر دیگــری دارن ــر ایــراد ب کشــور ب
کــه بایــد در هیــات عمومــی مطــرح و تعییــن تکلیف شــود.
وی اظهــار کــرد: ایــن پرونــده یکــی دو بــار بیــن دادگاه هــا 
و شــعبه دیــوان عالــی مــورد بحــث قــرار گرفتــه و نهایتــا 

در هیــات عمومــی بایــد تعییــن تکلیــف شــود.
ــال  ــر در ح ــده حاض ــرد: پرون ــان ک ــدم اذع ــوی مق مرتض
حاضــر شــاکی خصوصــی نــدارد و قصــاص و دیــه منتفــی 
ــه  ــود جنب ــف ش ــن تکلی ــد تعیی ــه بای ــه ک ــت و آن چ اس
ــه  ــات جنب عمومــی جــرم اســت؛ چــرا کــه برخــی از جنای
عمومــی دارد. جنبــه عمومــی ایــن پرونــده از دو حیــث مورد 
ــورت  ــه ص ــده ب ــع ش ــت واق ــر جنای ــه اگ ــه اســت ک توج
عمــد تلقــی شــود و یــا غیرعمــد و شــبه عمــد باشــد، نــوع 
ــا و  ــن دادگاه ه ــت بی ــن جه ــازات دارد، از ای ــری مج دیگ

ــاده اســت. ــی کشــور اختــلاف افت ــوان عال شــعبه دی
رییــس دیــوان عالــی کشــور تصریــح کــرد: بــه نظــر نمــی 
رســد گــزارش کامــلا دوبــاره تکــرار شــود و جلســه امــروز 
اصــراری کیفــری اســت و از ریاســت محتــرم شــعبه مــی 

خواهــم اجمالــی از گــزارش را قرائــت کننــد.
ــور  ــی کش ــوان عال ــه دی ــعبه مربوط ــس ش ــه ریی در ادام
ــی  ــات عموم ــده در هی ــن پرون ــوص ای ــی در خص گزارش
ــه  ــت ک ــاد داش ــرد و اعتق ــه ک ــور ارائ ــی کش ــوان عال دی
گلولــه کمانــه کــرده و مســتقیم بــه ســینه مقتــول اصابــت 

ــت. ــرده اس نک
ــه  ــور در ادام ــی کش ــوان عال ــات دی ــر از قض ــی دیگ یک
ــه  ــرده ک ــد ک ــم قی ــت: مته ــی گف ــات عموم ــه هی جلس

اســلحه را مســلح و از ضامــن خــارج کــرده اســت، زمانــی 
کــه بــه ســمت حمــام مــی رود بالــش را بــا خــود مــی بــرد 

ــوم نباشــد. ــه اســلحه معل ک
ــه  ــج گلول ــوده و پن ــودکار ب ــه خ ــلحه نیم ــت: اس وی گف
ــه بــه  ــا مقاومــت مقتول ــه ب شــلیک می شــده و چهــار گلول
در و دیــوار مــی خــورد و در یــک آن فاصلــه مــی افتــد و 
ــه مســتقیم شــلیک شــود و از دســت وارد و از پشــت  گلول

ــدن شــود. دســت خــارج و داخــل ب
ایــن قاضــی دیــوان عالــی کشــور خاطرنشــان کــرد: بعــد از 
قتــل متهــم بــا آرامــش در صحنــه مانــده و بــه راننــده خود 
زنــگ زده و راننــده آمــده و وی را بــالا دعــوت کــرده و دو 

کیــف بــه وی مــی دهــد.
وی بیــان کــرد: متهــم در ادامــه چهــار صفحــه نامــه پشــت 
ــدم  ــه ایشــان مهدورال ــی نویســد ک ــی نویســد و م و رو م
ــد  ــل عم ــه قت ــا را ب ــائل م ــن مس ــت.مجموع ای ــوده اس ب

ــد. ــی کن ــر م نزدیک ت
فــرج اللهــی یکــی دیگــر از قضــات دیــوان عالــی کشــور، 
بیــان کــرد: گلولــه بــه کــف دســت اصابــت کــرده از پشــت 

خــارج و وارد قفســه ســینه شــده اســت.
ــرد: آن  ــان ک ــور خاطرنش ــی کش ــوان عال ــی دی ــن قاض ای
چــه کــه مســلم اســت بیــن مقتــول و متهــم درگیــری و 
ــا  ــلیک واقع ــد ش ــه قص ــت. در نتیج ــوده اس ــمکش ب کش
مــورد تردیــد اســت.عروجی از دیگــر قضــات دیــوان عالــی 
ــرداری در  ــره ب ــرای به ــم ســلاح را ب ــت: مته کشــور، گف
مواقــع ضــروری داشــته اســت، طبیعــی اســت زمانــی کــه 
ــا  ــود آی ــی ش ــام م ــوده و وارد حم ــم ب ســلاح دســت مته
ــوان گفــت کــه متهــم توجــه نداشــته کــه ســلاح  مــی ت
ــه اینکــه  ــرده ن ــا خیــر؟ متهــم ســلاح را ب ــوده ی مســلح ب

ــن طــور نیســت. ــا ای ــد، یقین ــا آن را نشــان ده صرف
وی گفــت: بــا عنایــت بــه ســابقه حداقــل یکســاله درگیری 
ــر شــدن حالــت انتقــام در  ــا زد و خــورد و پ ــوام ب تنــد و ت
قلــب متهــم بــه نظــر مــی رســد ایــن قتــل عمــدی بــوده 

و محاکــم منطبــق بــر واقــع تشــخیص داده انــد.
بارانــی از دیگــر قضــات دیــوان عالــی کشــور گفــت: متهــم 
ــد از  ــلحه را بع ــرده و اس ــلیک ک ــه ش ــدام ب ــزه اق ــا انگی ب
مشــاجره بــه حمــام بــرده اگــر قصــد تهدیــد داشــت چــرا 
ــرای تهدیــد انتخــاب کــرده اســت و ضرورتــی  حمــام را ب

نداشــت کــه محــل تهدیــد حمــام باشــد.
حــاج علــی از دیگــر قضــات دیــوان عالــی کشــور گفــت: 

در گــزارش معاینــه جســد ایــن دو مرمــی دقیقــا یــک اثــر 
دارد و بحــث مــن ایــن اســت کــه احتمــال ایــن وجــود دارد 
ــه دیگــری بــه قفســه ســینه خــورده و قتــل را عمــد  گلول
مــی دانــم و رای شــعبه 10 کیفــری یــک اســتان را تاییــد 

مــی کنــم.
ــت:  ــور گف ــی کش ــوان عال ــات دی ــر قض ــی از دیگ مزارع
واضــح اســت کــه از قبــل متهــم قصــد قتــل داشــته و از 
طرفــی مقتــول عریــان بــوده و راه فــراری نداشــته اســت.
ایــن قاضــی دیــوان عالــی کشــور خاطرنشــان کــرد: زمانــی 
ــد  ــی کن ــه م ــورد و کمان ــی خ ــوار م ــه دی ــه ب ــه گلول ک

ــت. ــاوت اس ــی آن متف ورودی و خروج
ــه  ــدر از فاصل ــر چق ــلحه ه ــه اس ــرد: گلول ــار ک وی اظه
ــت. ــر اس ــب آن کمت ــدرت تخری ــود ق ــلیک ش ــر ش کمت
ــوان  ــز عن ــی کشــور نی ــوان عال یکــی دیگــر از قضــات دی
کــرد: قرائــن مــی گویــد متهــم گلوله هــا را شــلیک کــرده 

و در اثــر اتفــاق نبــوده اســت.
ــرد:  ــان ک ــه بی ــی کشــور در ادام ــوان عال ــن قاضــی دی ای
ــلیک  ــدد ش ــون تع ــده، چ ــلیک نش ــی ش ــا اتفاق گلوله ه
ــا او  ــرد و ب ــم را بگی ــت مته ــه دس ــه مقتول ــم. اینک داری
ــن  ــر ای ــده ب ــن پرون ــد، قرائ ــک انجــام ده ــری نزدی درگی
دلالــت نــدارد و زمانــی کــه شــلیک صــورت گرفتــه فاصلــه 
داشــته انــد و در گــزارش آمــده بــه متهــم التمــاس کــرده و 
دســت خــود را جلــو آورده، امــا متهــم شــلیک کــرده اســت.
وی ادامــه داد: ایــن دقیقــا منطبــق بــر نظــر هیــات 
ــن و  ــرده و قرائ ــه نک ــا کمان ــت. گلوله ه ــی اس کارشناس
امــارات قضایــی و نظــر هیــات کارشناســی تاییــد کــرده اند 
ــق  ــول شــلیک شــده و از طری ــه دســت مقت ــه ب کــه گلول

ــت. ــده اس ــینه ش ــت وارد س دس
تــارودی از قضــات دیگــر دیــوان عالــی کشــور، بیــان کــرد: 
قاتــل حمــام را پیــدا کــرد تــا طــرف نتوانــد فــرار کنــد و بــا 
ــل  ــا دلی ــه شــلیک مــی رود، همــه این ه ــاده ب اســلحه آم
بــر ایــن دارد شــلیک شــده و بــه قصــد زدن مقتولــه بــوده 
اســت.وی گفــت: گلولــه هایــی کــه بــه کاشــی ها خــورده 
خــرد شــده اســت، آیــا بــرای ترســاندن ایــن همــه شــلیک 

لازم اســت؟
ایــن قاضــی دیــوان عالــی کشــور خاطرنشــان کــرد: 

ــت. ــی اس ــود باق ــوت خ ــه ق ــی ب ــازات عموم مج
در ادامــه رییــس دیــوان عالــی کشــور، عنــوان کــرد: ایــن 
ــات  ــدر قض ــه چق ــت ک ــب اس ــن مطل ــای ای ــه گوی جلس

دیــوان عالــی کشــور موضوعــات را موشــکافی مــی کننــد 
و در دیــوان عالــی کشــور پرونده هــا چقــدر بــا دقــت مــورد 
ــل  ــتقلال کام ــا اس ــرد و قضــات ب ــی گی ــرار م ــی ق بررس
هرکــس حــرف و نظــری داشــته باشــد بــا اســتقلال کامــل 

نظــر خــود را مــی دهنــد.
حجــت الاســلام والمســلمین منتظــری، دادســتان کل 
ــان  ــام ســجاد )ع( بی ــام شــهادت ام ــا تســلیت ای کشــور ب
کــرد: خوشــبختانه هــم بنــده اســتفاده کــردم و هــم نشــان 
ــوان  ــی دی ــات عموم ــای هی ــه فض ــت ک ــده آن اس دهن
ــی در  ــع قضای ــن مرج ــوان عالی تری ــه عن ــور ب ــی کش عال
فضایــی آزاد منطقــی و اســتدلالی و حقوقــی حرکــت مــی 
ــتگاه  ــد دس ــی کنن ــور م ــان تص ــدادی از بدخواه ــد تع کن
ــال آن هســتند  ــه دنب ــه ب ــی ک ــتای اهداف ــی در راس قضای
بــه گونــه دیگــری حرکــت مــی کنــد کــه نشــان دهنــده 
اندیشــه هــای غلــط آن هاست.دادســتان کل کشــور بیــان 
ــلا  ــت کام ــکاب جنای ــرای ارت ــام ب ــاب حم ــت: انتخ داش
ــد  ــی کن ــلح م ــلحه را مس ــت. اس ــوده اس ــده ب ــاب ش حس
ــی  ــم م ــاق ه ــته اولا در ات ــاندن داش ــر ترس ــا ب ــر بن و اگ
توانســت بترســاند. ثانیــا اگــر بنــا بــر ترســاندن صــرف بوده 
ــلحه را از  ــا اس ــد؛ ام ــان ده ــلحه را نش ــته اس ــی توانس م
ضامــن خــارج مــی کنــد. آقــای قاتــل در برخــی از اظهارات 
تاکیــد داشــته قصــد کشــتن نداشــته، بعــد وارد حمــام مــی 
شــود و فــرض کنیــم مــی خواســته بترســاند و یــک گلولــه 
هــم شــلیک مــی کنــد، اگــر قصــدش ترســاندن بــوده مــی 
ــلیک  ــرار ش ــا تک ــاند آی ــلیک بترس ــک ش ــا ی ــته ب توانس
ــه  ــا مــی خواهــد ب نشــان دهنــده آن نیســت کــه ایــن آق
هــدف کشــتن برسد.دادســتان کل کشــور خاطرنشــان 
کــرد: همــه مولفــه هــای منــدرج در بنــد ب از مــاده 290 
ــد  ــل عم ــده قت ــر بن ــان و از نظ ــه عی ــن حادث ــا در ای قطع
ــان کــرد:  ــن جلســه بی ــه ای ــدم در ادام اســت.مرتضوی مق
14 نفــر صحبــت کردنــد و هفــت نفــر در تاییــد رای شــعبه 
دیــوان عالــی کشــور و هفــت نفــر در تاییــد شــعب دادگاه 

ــد. ــت کردن صحب
ــور  ــی کش ــوان عال ــات دی ــرات قض ــه نظ ــن جلس در ای
مطــرح شــد و در نهایــت مجمــوع قضــات شــرکت کننــده 
66 نفــر بودنــد کــه 39 نفــر رای کیفــری یــک و 2٧ نفــر 
ــاس  ــن اس ــر ای ــد و ب ــد کردن ــی را تایی ــوان عال رای دی
هیــات عمومــی دیــوان عالــی کشــور قتــل میتــرا اســتاد را 

ــل عمــد اعــلام کــرد. قت
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جاماندگان سهام عدالت بخوانند
بـه گـزارش »صبح امروز« و بـه نقل از ایلنـا، محمدرضا 
بـرای  یازدهـم  مجلـس  فعالیـت  دربـاره  پورابراهیمـی 
تکلیـف  تعییـن  و  عدالـت  سـهام  طـرح  سـاماندهی 
جامانـدگان از ایـن سـهام افزود: طرح سـاماندهی سـهام 
عدالـت مجلس را در دو سـرفصل بـا محورهای واگذاری 
و تعییـن تکلیـف جاماندگان سـهام عدالت نوشـتیم. یک 
میلیـون و 830 هـزار نفـر از دریافـت سـهام عدالـت جـا 
مانده انـد کـه ایـن افـراد کسـانی هسـتند کـه در سـال 

84  فـرم سـهام عدالـت را تکمیـل کردند اما در سـامانه 
ایـن سـهام کـه نـگاه می کننـد، اسم شـان  بـا  مرتبـط 

 . نیست
نفـر  هـزار   830 و  میلیـون  یـک  افـزود:  پورابراهیمـی 
جامانده از سـهام عدالت اولین گروه شـاکی از این سـهام 
هسـتند که درخواسـت دارند ما وضعیت شـان را پیگیری 
کنیـم. دومیـن گـروه فرزنـدان خانواده هایی هسـتند که 
بعـد از سـال 84 متولـد شـده اند، ایـن افراد جـزو خانواده 

هسـتند، امـا در دامنـه دریافت سـهام عدالتی کـه مابقی 
افـراد خانـواده دریافـت می کننـد، قـرار نمی گیرند. 

وی خاطرنشـان کـرد: از سـال 84 تاکنـون بسـیاری از 
خانواده هایـی که سـهام عدالـت دریافت کردنـد، صاحب 
فرزنـد جدیـد شـدند کـه ایـن فرزنـدان از سـهام عدالت 
محـروم اسـت. گروه سـوم کسـانی هسـتند که نـه جزء 
آن یـک میلیـون و 830 هـزار نفـر هسـتند و نـه جـزء 
گـروه متولدیـن 84 بـه بعـد قـرار می گیرنـد، ایـن افـراد 

کسـانی هسـتند کـه طـی سـال های گذشـته بـه دلیـل 
بـروز مشـکلات اقتصـادی، تـوان مالـی آن هـا کاهـش 
یافتـه و در حـال حاضـر جـزو دهک هـای کـم درآمـد 

می شـوند. محسـوب 
پورابراهیمـی تشـریح کـرد: از نظـر مـا اگـرکل سـهامی 
کـه بـر اثـر تعهـدات سـال 84 و 85 باید انجام می شـده 
را هـزار واحـد بگیریـم حـدود 58 درصد آن واگذار شـده 

اسـت و حـدود 42 درصـد آن باقـی مانده اسـت.

موانع موجود بر سر راه تجاری سازی فناوری
مریم نعمتی، مدیر کمیته روابط عمومی انجمن بازار یابی ایران، شاخه خراسان

در دنیــای امروز، دانایی یکی از محور ها و شــاخص های اصلی 
پیشــرفت و توســعه هر جامعه به شــمار رفته کــه تحقیق و 
پژوهش از ابزارهای کلیدی رســیدن به آن است. از سوی دیگر 
با ظهور اقتصاد دانش بنیان، تغییرات ســریع فناوری و همچنین 
افزایش روزافزون رقابت و نوآوری، تجاری ســازی نیز نقشــی 
حیاتی در تحول ســاختارهای اقتصادی جامعه ایفا کرده است. 
این موضوع به قدری مشــهود است که از اقتصادهای پیشرفته 

امــروزی به عنوان اقتصادهای  مبتنی بر نوآوری یاد می شــود.بر اســاس مطالعات متعدد صورت 
گرفته از بزرگ ترین چالش های موجود در اشــاعه نوآوری و دستیابی به نتیجه ارزشمند آن یعنی 
»تجاری سازی« شکاف و فاصله بین سازمان های تحقیقاتی، صنعتی و تجاری است و اینجاست که 
نقش بسیار موثر سیاست گذاران در رفع این مشکل بسیار حائز اهمیت به نظر می رسد.اتحادیه اروپا 
 Framework« با تمرکز بر رفع این چالش، اقدام به ایجاد یک چارچوب مشــترک، تحت عنوان
Program« برای کشــورهای عضو این اتحادیه کرده است که هدف از راه  اندازی آن، ایجاد یک 
ســاختار ساده و شــفاف برای تقویت تحقیقات و نوآوری حاصل از آن در بین کشورهای عضو و 
همچنین تضمین رقابت پذیری در بین آن ها است.ســاختار ساده و نسبتاً باز چنین برنامه ای باعث 
کاهش خط قرمزها و محدودیت های ناشی از بوروکراسی های اداری گردیده و در نتیجه منجر به 
کاهش زمان اجرا خواهد شد. این رویکرد می تواند پروژه های جدید تحقیقاتی را در زمان کوتاه تری 
به سرانجام رسانده و به دنبال آن نتایج حاصل از آن ها را سریع تر قابل دسترس قرار دهد.با افزایش 
شــدید رقابت در ســطح جهانی، نوآوری می تواند به عنوان برگ برنده شرکت های پیروز در این 
عرصه باشد.تقویت توان علمی و تکنولوژیکی و پیوند آن با صنعت و نیز تشویق به تجاری سازی 
و رقابت پذیری بین المللی می تواند دو بال توســعه و پرواز اقتصاد دانشی در کشور ما و بسیاری از 
کشورها باشد.مورد مهم دیگر تغییر سیاست های حاکم بر تحقیقات دانشگاهی است. با روند موجود 
بی شک شاهد آمار بسیار پایینی از تجاری سازی تحقیقات دانشگاهی در کشور می شویم، در حالیکه 
با تغییر این روند و جایگزینی سیاست های جدید می توان شاهد تحول در تجاری سازی یافته های 
پژوهشی و تحقیقاتی بود. دستیابی به این مهم به گونه ای است که اگر نتایج این تحقیقات فوری 
به دســت شــرکت های فناور و دانش بنیان بخش خصوصی و عمومی آن هم در کنار همکاری و 
همراهی دستگاه های مؤثر در این راه برسد می توان منتظر تحولی بزرگ در تجاری سازی تحقیقات 
و ایده های فناورانه بود که این امر خود، تأثیر بســزایی در توسعه صنعت و اقتصاد مبتنی بر دانش 
خواهد داشت.از مهمترین مکانیسم های موثر در تحول تجاری سازی فناوری، تغییر در سیاست های 
حاکم بر اکوسیســتم مراکز آموزشی و دانشگاه هاست. تطبیق پژوهش ها و تحقیقات دانشگاهی با 
نیاز بازار و پیوند بیش از پیش صنعت با مراکز آموزشی-پژوهشی یکی از مهمترین عوامل رسیدن 
به آماری چشمگیر در تجاری سازی فناوری است. با توجه به اینکه کنترل بخش عظیمی از اقتصاد 
ایران در دســت دولت و مؤسسات دولتی و شبه دولتی است، همراهی دولت و دستگاه های اجرایی 
برای رسیدن به این دستاورد، بسیار تعیین کننده و مهم خواهد بود.بد نیست در این بین نگاهی به 
مفهوم تجاری ســازی فناوری بیندازیم. در فرهنگ کمبریج، تجاری سازی به معنای »سازماندهی 
چیزی برای کســب ســود« و واژه فناوری »مطالعه و دانش عملی در استفاده از اکتشافات علمی 
به ویژه در حوزه صنعت معرفی شــده است«.تجاری سازی فناوری یکی از راه های گره زدن علم 
به اقتصاد و ســپس توسعه بازار یا به عبارت بهتر، فن بازار اســت. به زبانی ساده می توان گفت، 
تجاری سازی، پرورش طرح و ایده و همراهی آن تا ظهور در بازار است. پیدایش سبک های جدید 
فعالیت های علمی-آموزشی و تغییر در الگوهای سیستم آموزشی بسیاری از کشورهای توسعه یافته 
در دنیــا و همینطور ظهور و بروز پارک های علم و فناوری و مراکز رشــد فناوری و پیوند آن ها با 
سیســتم آموزشــی به ویژه آموزش عالی در ایران ما را متوجه انقلاب دوم آکادمیک می کند.این 
انقلاب واقعیتی انکارناپذیر اســت که باعث تحول در سیســتم حاکم بر اغلب دانشگاه ها و مراکز 
علمی-آموزشی شده و آن ها را مجبور به انتقال سریع یافته های علمی به شرکت ها و مجموعه های 
بخش خصوصی کرده تا با کمک دستگاه ها و سازمان های مرتبط، موجب تحول در تولید و صنعت 

شده و در جهت منفعت عمومی جامعه قرار گیرد.

بخشودگی قانونی 1337 مورد حق انشعاب 
آب و فاضلاب استان

رئیس اداره خدمات مشــترکین از واگذاری هزار و 33٧ فقره انشــعاب مشــمول معافیت و 
بخشــودگی قانونی حق انشعاب آب و فاضلاب در 1٧ ماه گذشته توسط شرکت آبفا خراسان 
رضــوی خبر داد.به گزارش »صبح امروز« حمزه منظم با بیان اینکه »از این تعداد 955 فقره 
انشــعاب مربوط به ســال گذشته اســت و 382 فقره هم در پنج ماه اول سال جاری واگذار 
شــده اســت« اظهار کرد: مجموع مبلغ درآمد حاصل از فروش این انشعابات را 12میلیارد و 
٧0میلیون ریال اعلام کرد که این شــرکت در راستای اجرای ضوابط مربوط به معافیت ها و 
بخشودگی های قانونی انشعابات آب و فاضلاب ابلاغی از طرف وزارت نیرو برای مشمولین، 
تخفیفات حق انشعاب آب و فاضلاب را اعمال و وجوه مربوطه را دریافت نکرده است.به گفته 
وی موضوع تخفیفات و بخشــودگی های قانونی که هرسال به شرکت های آب و فاضلاب 
ابلاغ می شــود عمدتا شامل تخفیفات حق انشــعاب آب و فاضلاب و بخشودگی مربوط به 
آب بهاء می شود.تخفیفات حق انشعاب، مساجد و مصلی ها، حوزه های علمیه، اماکن دینی 
اقلیت های مذهبی، مددجویان بهزیســتی و کمیته امداد، جانبازان 25 درصد به بالا، خانواده 

شهدا، آزادگان و مدارس خیر ساز را شامل می شود.

جزییات مالیات بر سکه و جرایم آن
معاون ســازمان امور مالیاتی گفت: طبق آخرین مصوبات، سامانه ای برای دریافت مالیات بر 

سکه راه اندازی کرده ایم و مالیات بر سکه در سال 98 تا سقف 185 قطعه سکه می شود .
به گزارش »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، محمد مسیحی درباره مالیات بر سکه اظهار کرد: 
طبق آخرین مصوبات سامانه ای برای دریافت مالیات بر سکه راه اندازی کرده ایم و مالیات بر 
سکه در سال 98 تا سقف 185 قطعه سکه می شود که اگر این سکه ها را نفروخته باشند این 
مالیات ســتانی به ســال های آینده موکول خواهند شد، اما اگر این سکه ها فروخته شده باشد 
باید مالیات آن را بپردازند. اطلاعات از بانک مرکزی اخذ می شــود و این قانون برای ســال 
9٧ هم قابل اجرا اســت. گفتنی است هر ماه تاخیر شامل جریمه 2.5 درصدی و مجموعا در 

سال 30 درصدی خواهد شد.

اهمیت باز شدن مرز ایران و ترکیه در چیست؟
رییــس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات هوایــی و جهانگردی گفت: اگر مرز ایران و 
ترکیه همچنان بســته بماند جز ادامه گرانی بلیت پرواز های این مســیر و عقب ماندن مردم از 
امورات زندگی شــان، اتفاق دیگری نخواهد افتاد.به گزارش »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، 
حرمت الله رفیعی با بیان اینکه »بســته بودن مرزی مثل ترکیه فقط به گران تر شدن پرواز های 
این مســیر دامن زده اســت. نه تنها ایرلاین خارجی، بلکه شــرکت های هواپیمایی داخلی که 
گاهی در مســیر ترکیه پرواز دارند، بلیت ها را گران کرده اند« اظهارکرد: قیمت پرواز با شرکت 
هواپیمایی ایرانی برای مسیر یک طرفه استانبول ـ تهران به 10 میلیون تومان رسیده است. اگر 
مرز ایران و ترکیه همچنان بسته بماند جز ادامه گرانی بلیت پرواز های این مسیر و عقب ماندن 
مردم از امورات زندگی شــان، اتفاق دیگری نخواهد افتاد.به گفته وی بازگشــایی مرز ایران و 
ترکیه به این معنی نیست که قرار است فقط مسافر و گردشگر تردد کند، مردم آن قدر مشکلات 
معیشتی دارند که اگر مرز ها هم باز شود سفر گزینه آخر است، مردم کار دارند و ناچارند با این 
قیمت ها ســفر کنند. اگر مرز ها باز نشود این اتفاق می افتد که یک ایرلاین که در آذر و دی ماه 
ســال گذشته بلیت مسیر تهران ـ استانبول را یک میلیون و 200 هزار تومان می فروخت حالا 
قیمت را تا 80 تا 90 میلیــون تومان افزایش دهد. درواقع باید قیمت ها را کنترل کنند؛ چراکه 

تجربه نشان داده وقتی نرخ بلیت هواپیما بالا رفته دیگر پایین نیامده است. 

یادداشت

خبر

پیگیری »صبح امروز« در خصوص دلایل افزایش نرخ صدور پروانه ساخت وساز و تأثیر آن بر افزایش قیمت مسکن؛

به نام شهرداری به کام انبوه سازان
ســاختمانی  انبوه سازان 
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مهم تریــن  از  یکــی 
موانــع آغــاز اجرای 
ساختمانی  پروژه های 
طولانــی  فراینــد  را 
صدور انــواع گواهی های 
به خصوص  ســاختمانی 
عنوان  پروانــه  صــدور 
صدور  فرآیند  می کننــد. 
اولین  پروانه ســاختمانی 
مرحلــه ای اســت کــه 
انبوه ســازان بایــد بــرای آغاز یــک پروژه 
ساخت وســاز آن را طی کنند، اما این مرحله 
طی ســال های گذشته تاکنون به یک مسیر 
پیچیده، طولانی و آشفته تبدیل شده است. 

از ســویی دیگر عــده ای انبوه ســازان دلیل 
بالارفتن قیمت مســکن را وجود هزینه های 
ناشی از دریافت پروانه ساخت یا هزینه هایی 
که تأمیــن اجتماعی در نظــر می گیرد و... 
بنابراین فقدان نظارت های سازمان  اســت؛ 
نظام مهندسی منجر شــده تا انبوه سازان به 
جای پرداخت این هزینه از جیب خود آن را با 
گران کردن قیمت خانه های فروشی خود از 
مردم دریافت کنند، اما چرا این اتفاق می افتد 
و در این بین کدان سازمان متولی نقش خود 

را به درستی ایفا نمی کند؟  
در گزارش گذشــته روزنامه با نــام »آینده 
نامعلوم قیمت مســکن« ابعاد مختلف گرانی 
مسکن را در گفت وگو با انبوه سازان، مشاوران 
و شــهروندان  کارشــناس مسکن  املاک، 
مورد بررســی قراردادیم که اکثر آنان یکی 
از دلایل افزایش فزاینده قیمت مســکن را 
بالا بردن نرخ صدور پروانه ساخت وساز توسط 
شهرداری عنوان کردند و ابراز داشتند که این 
هزینــه در برخی مناطق 6 تا 9 برابر افزایش 

داشته است.
به گزارش روزنامــه »صبح امرو«  برای آن 
که ساخت وســاز یک واحد ساختمانی طبق 
چهار چوب مشــخص اجرا شــود، باید برای 
احداث هرگونه ساختمان، مجوزهای لازم از 
مراجع مربوطه دریافت شود. هدف از دریافت 
مجوز ســاخت، اطمینان از ساخت وســازی 
قانونی مطابق با مشــخصات فنی و رعایت 
اصول شهر ســازی مطابق بــا آیین نامه ها و 

ضوابط طرح جامع شهری است. به طور کلی 
انجام هرگونه عملیات ساخت وساز و باز سازی 
بدون مجوز ساخت و صدور پروانه ساختمان 
توسط مراجع نظارت بر ساختمان غیر  قانونی 

بوده و متوقف خواهد شد.
پروانه ســاخت  دریافت  هزینــه  محاســبه 
متناســب با کاربری ملک متفاوت اســت و 
عواملی کــه در میزان اخــذ آن تاثیرگذارند 
شــامل متراژ زمین، مساحت ناخالص، تعداد 
طبقات ســاختمان، تعداد پارکینگ و قیمت 
منطقه ای ســاختمان هســتند و هر منطقه 
دارای فهرست خاصی برای انواع مجوز ها و 
همچنین هزینه های دیگر است، اما افزایش 
هزینه صدور پروانه و جواز ســاختمان، منجر 
شده تا ســازندگان مسکن این هزینه ها را از 

جیب خریداران ملک جبران کنند.
افزایش چندبرابری هزینه پروانه  ساخت 

صحت ندارد
معاون شهر سازی و معماری شهرداری مشهد 
می گوید: افزایش 6 تا 9 برابری هزینه پروانه 

ساخت و ساز صحت ندارد و افرادی که چنین 
اظهاراتــی دارند باید به صــورت مصداقی و 
بــا ارائه مدرک آن  را ثابــت کنند. همچنین 
افزایش نرخ عوارض، اقدامی است که جنس 
  ›Pآن درآمدی اســت و در گذشته بر اساس
تراکم های آزاد را محاسبه می کردند، اما پس 
از آن مقرر شد ازP به عنوان مصوب ماده 64 
قانون مالیات مســتقیم و ملاک عمل برای 

شهرداری ها استفاده شود.
محمدرضا حســین نژاد در گفت وگو با »صبح 
امروز« می افزاید: تفــاوت قیمت زیادی بین
P و P’  در نقــاط مختلف شــهر وجود دارد، 
زمانی که در محاسبات خود به یک میانگین 
عددی دســت پیدا می کنند؛ ممکن است که 
کمی افزایش قیمت در برخی از نقاط شــکل 
بگیــرد که این امر باعــث افزایش قیمت در 
محاسبات عوارض پروانه ساختمان در برخی 

نقاط شده است.
افزایش هزینه پروانه ساخت منشا گرانی 

نیست
وی بیان می کند: با وضعیت جدید کل بهای 
اخذ پروانه نســبت به هزینه های ساخت به 
پنج درصد نیز نمی رســد پــس این موضوع 

منشا گرانی نیست. همچنین علاوه بر مسکن 
قیمت بــاغ و زمین نیز افزایش داشــته که 
پروانه ساخت در این موارد هیچ نقشی ندارد و 
منشا این چرخه گرانی را باید در جایی دیگر 
جســت وجو کرد. شــهر داری نیز روزانه پنج 
میلیارد تومان هزینــه خدماتی دارد؛ بنابراین 
چرخ اقتصادی آن باید بچرخد، اما پروانه جزء 
بسیار کوچکی از هزینه های ساخت و ساز یک 
پروژه ســاختمانی است و گرانی مسکن هیچ 

ارتباطی با آن ندارد.
تخلف های ساختمانی از 1400 سال پیش 

وجود داشته است
معــاون شهر ســازی و معماری شــهرداری 
مشهد در خصوص وضعیت ضعیف نظارت بر 
ساختمان ســازی و اخذ رشوه توسط بازرسان 
می گوید: این موضوع تخلفی بزرگ محسوب 
می شود و از یک هزار و400 سال پیش وجود 
داشــته و اکنون نیز پا  برجا است و مختص 
شغلی خاص نیســت که برای آن نیز حدود 

الهی مشخص شده است.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک مشــهد با 
تاییــد تاثیر افزایــش هزینه صــدور پروانه 
ســاخت بر قیمت مســکن می گوید:  زمان  
طولانی مصرف شــده برای اخــذ پروانه و 
پایان کار و تاییدیه های نظام مهندسی بسیار 
هزینه بر اســت. اصطلاحی که به استهلاک 
ســرمایه منتج خواهد شد و این چیزی است 
که شــهرداری متوجه نیست، ولی برای یک 

سرمایه گذار بسیار حائز اهمیت است.
در این میان علی مــراد زاده، رئیس اتحادیه 
صنف مشــاوران املاک مشهد در خصوص 
تاثیر قیمت گذاری بر کنترل گرانی می افزاید: 
چنانچــه قیمت گذاری در خصوص مســکن 
کارشناســی شده باشد هرکسی نمی تواند هر 
قیمتی که می خواهد روی ملک خود بگذارد؛ 
بنابراین بهتر اســت کار گروهی مســئولیت 
راهبری این امــر را بر عهده گیرند و فرمولی 

جامع برای قیمت گذاری پیدا کنند.
در این بیــن مدیر روابط عمومی ســازمان 
تامین اجتماعی خراســان رضــوی در رابطه 
با نارضایتی انبوه ســازان برای دریافت هزینه 
ساخت وساز از آن ها از سوی تأمین اجتماعی 
می گویــد: حق  بیمــه مربوط بــه کارگران 
ســاختمانی با اخذ درصدی از عوارض صدور 
پروانه ساخت)حق  بیمه سهم کارفرما( توسط 
شهرداری ها تامین می شود و کارگر مربوطه 
نیز با دریافت کارت مهارت فنی از ســازمان 
فنی وحرفه ای در یکی از شــاخه های مشاغل 
ساختمانی و ارائه آن به شعب تامین  اجتماعی 
و پرداخت حق  بیمه ســهم بیمه شده توسط 
خود)هفت درصد( می تواند مشــمول خدمات 

بیمه ای شود.
بــا  گفت وگــو  در  حســینی  سیدحســن 
»صبح امــروز« بیان  می کنــد: بیمه بیکاری 
شامل کسانی می شود که در کارگاه مشمول 
قانــون کار قرار گرفته  و ســه درصــد آن را 
پرداخت کرده اند، در غیر این صورت بیمه ای 
دریافت نمی کنند. هفت در صد بیمه کارگران 
ســاختمانی را خود کارگر پرداخت می کند و 
مابقی از محل پروانه های ســاختمانی تامین 

می شود.
وی تصریح می کنــد: زمانی که فردی  برای 

اخذ پروانه ســاختمانی مراجعه می کند، طبق 
معرفی نامه ای که از شــهرداری به ســازمان 
تامین اجتماعی ارســال می شــود محاسبات 
انجام شده و 15 درصد از محل صدور پروانه 
به عنوان ســهم کا فرما برای بیمه کارگران 
ساختمانی دریافت می شود که این میزان در 
هر ساختمان بسته به متراژ و نوع آن متفاوت 

است.
بیمه تامین اجتماعی، ملک را پوشش 

نمی دهد
سیدحسن حسینی اظهار می کند: خدماتی که 
در قبال دریافت این هزینه ارائه می شود شامل 
تمام خدمات بیمه ای کارگران ســاختمانی به 
جز بیمه بیکاری است؛ یعنی هر اتفاقی برای 
کارگران رخ دهد را پوشش می دهد، اما خود 
ساختمان را پوشش نمی دهد، بلکه پروژه باید 

بیمه مسولیت داشته باشد.
در حالی که ســازندگان بایــد هزینه بیمه و 
پروانه را از ســود خود تامین کنند نه از جیب 
خریــدار، گروهی اعتقاد دارنــد که افزایش 
عــوارض صدور پروانه ســاختمانی  خانه دار 
شــدن مردم را بــا تهدید مواجــه می کند و 
اظهار دارند اشــتغال در بخش مسکن و نیز 
ســرمایه گذاری در این بخش را به مخاطره 
خواهد انداخت. در این خصوص گفتگویی با 
رئیس سازمان نظام مهندسی استان خراسان 
رضوی انجام دادیم و ابعاد این مســئله را نیز 

مورد بررسی قراردادیم.
اختلاف سه برابری بین عرضه و تقاضا

رئیس ســازمان نظام مهندســی خراســان 
رضوی با بیان اینکه »چهــار نوع هزینه در 
ســاختمان وجود دارد که شامل خرید زمین، 
ساخت، صدور پروانه و نظام مهندسی است« 
می گوید: هزینه نظام مهندســی پنج درصد 
اســت که مقدار زیــادی نیســت، اما علت 
گرانی مســکن این موارد نیست بلکه دلیل 
آن ناهماهنگی بین عرضه، تقاضا و اختلاف 
سه برابری آن ها است. از هفت سال گذشته 
تاکنون  باید حــدود 800 تا 900 هزار واحد 
مسکونی در سال ساخته می شد که تنها 300 

هزار واحد ساخته شده است.
تولید ۹۹ درصد مصالح ساختمانی در 

کشور
محمد حســین شــرکا به »صبــح امروز« 

می گوید: در دفترچه فنی یک ساختمان تمام 
هزینه ها، ســودآوری و میزان سرمایه گذاری 
لازم  قید می شود و سازنده هزینه شهرداری 
و نظام مهندسی را از خریداران اخذ نمی کند. 
اگر سری به آمار بزنید مشاهده خواهید کرد 
که مشــکل گرانی مسکن این موارد نیست. 
99 درصد مصالح ساختمانی در داخل کشور 
تولید می شود، اما آن را به ارز نسبت می دهند 
و قیمت آن را بالا می برند که گرانی ملک را 

به دنبال دارد.
وی با بیان اینکه »در 10 ســال اخیر تعداد 
کســانی که صاحب خانه بوده اند کاهش پیدا 
کرده اســت« ابراز می کند: متاســفانه امروز 
شــاهد این هســتیم که افراد بــرای تامین 
مخــارج زندگــی خانه خود را می فروشــند. 
این مســئله باید اساسی، اصولی، مبنایی و با 
روش های علمی پیگیری شود، مورد تفحص 

قرارگرفته و رفع گردد.
مشارکت بنگاه های اقتصادی راه حل 

مشکلات
رئیس ســازمان نظام مهندسی استان راهکار 
حــل این موضــوع را مشــارکت بنگاه های 
اقتصــادی در ایــن امر می دانــد و تصریح 
می کند: زمین ها باید واگذار شود و بنگاه های 
اقتصادی مانند تمام کشــور های جهان طی 
با ســازندگان و خریداران مشکل  مشارکت 
عرضه را تقویت نماینــد در غیر این صورت 
راهی از پیش نخواهیم برد و ســازمان های 
مختلف مانند شهرداری، مسکن و شهر سازی، 
نظام مهندســی و ... دائم تــوپ را در میدان 

یکدیگر می اندازند.
هزینه صدور پروانه ســاخت از مواردی است 
که در قیمت نهایی ســاختمان تاثیر فراوانی 
دارد. همانطور که درگزارش نیز به آن اشاره 
شد عوامل زیادی بر هزینه پروانه ساخت اثر 
می گذارند که اهــم آن ها قیمت منطقه ای و 
مساحت ناخالص زیربنا را شامل می شود که 
دریافــت آن یکی از مراحل قانونی و اجباری 
کار اســت، اما بر اساس گزارش فوق تناقض 
چشم گیری بین ســخنان کارشناس مسکن، 
انبوه سازان و رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
با معاون شهر ســازی و معماری شــهرداری 

وجود دارد.

 حسین نژاد: 
افزایش 6 تا ۹ 
برابری هزینه پروانه 
ساخت و ساز صحت 
ندارد و افرادی که 
چنین اظهاراتی دارند 
باید به صورت مصداقی 
و با ارائه مدرک آن  را 
ثابت کنند

شرکا: ۹۹ درصد 
مصالح ساختمانی در 
داخل کشور تولید 
می شود، اما آن را 
وابسته به ارز مطرح 
می کنند و قیمت آن 
را بالا می برند که این 
اقدام گرانی ملک را به 
دنبال دارد

مراد زاده: زمان های 
طولانی مصروف شده 
برای اخذ پروانه و پایان 
کار و تاییدیه های نظام 
مهندسی بسیار هزینه بر 
بوده و شهرداری متوجه 
این موضوع نیست، اما 
برای یک سرمایه گذار 
بسیار حائز اهمیت است

حسینی: خدماتی 

که در قبال دریافت این 

هزینه ارائه می شود 

شامل تمام خدمات 

بیمه ای کارگران 

ساختمانی به جز بیمه 

بیکاری است
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افزایش شیب صعودی اعتیاد زنان

پژوهشــگر و درمانگر اعتیاد با بیان اینکه »جامعه از اعتیاد زنان آســیب بیشــتری می بیند« 
گفت: در ســال های اخیر حائز اهمیت و نگران کننده است افزایش شیب صعودی اعتیاد زنان 
است، زنان کمتر معتاد می شوند، اما در صورت اعتیاد، عمق و تخریب در آنان بیشتر است.

بــه گزارش »صبــح امروز« و به نقل از ایرنا رامین رادفر با بیــان اینکه »در همه نقاط دنیا، 
شــیوع اعتیاد در زنان به مراتب کمتر از مردان اســت و هنوز هــم نزدیک به 90 درصد از 
مصرف کنندگان مواد مخدر و مشــروبات الکی را مردان تشــکیل می دهند و سهم زنان 10 
درصد اســت« اظهار کرد: به دلایل ژنتیکی و متابولیسمی، آثار مخرب مصرف مواد مخدر یا 
مشــروبات الکلی در زنان نیز ماندگارتر و در نتیجه آن ها آسیب پذیرتر از مردان هستند ضمن 

اینکه این وضعیت در وظیفه مادری آنان اختلال ایجاد می کند.
وی خاطرنشــان کرد: آنچه در سال های اخیر حائز اهمیت و نگران کننده است افزایش شیب 
صعودی اعتیاد زنان اســت، زنان کمتر معتاد می شوند، اما در صورت اعتیاد، عمق و تخریب 
در آنان بیشــتر است. به طور مثال اگر چند زن و مرد همزمان شروع به مصرف کرده باشند 
تعداد بیشــتری از زنان به انتهای خط اعتیاد یعنی تزریق، طرد از منزل، کارتن خواب شدن و 

مسایلی مشابه می رسند.
رادفــر با تاکید بر نقش مــادری و تاثیرپذیری مادران بر فرزندان و به دنبال آن جامعه افزود: 
طبیعی است اگر قرار باشد زنی بر اثر اعتیاد نتواند وظایف مدیریتی خانه و منزل را انجام دهد 
به مراتب آسیب بیشتری به خانواده می زند تا مردی که دچار اعتیاد شده است. شاید بر همین 
مبنا به تازگی عنوان شده که یک زن معتاد می تواند منجر به معتاد شدن 8 تا 12 نفر شود.

تخریب مصرف مشروبات الکلی در زنان بیش از مردان است
کارشــناس حوزه اعتیاد درباره میزان تخریب اعتیاد به مواد مخدر یا مشروبات الکلی در زنان 
خاطرنشان کرد: عمده مطالعات در این زمینه به طور مشخص در خصوص الکل بسیار است 
و حکایت از این دارد که به دلایل ژنتیکی و متابولیسمی، زنان آسیب پذیرتر از مردان هستند. 
درواقع در بدن انسان آنزیمی وجود دارد که الکل را متابولیزه می کند؛ یعنی الکل وقتی وارد 
بدن انســان می شود باید بشکند و تبدیل به ماده دیگری شود تا از بدن دفع شود. این آنزیم 
در بدن زنان کمتر از مردان ترشــح می شود و در نتیجه مدت بیشتری در بدن زنان می ماند 
و آســیب می رســاند.به گفته رادفر، به همین دلیل در کشورهای مصرف کننده الکل، مقدار 

استاندارد و ایمنی مصرف الکل در میان زنان نسبت به مردان نصف محسوب می شود.
افزایش اختلالات ژنتیکی و احتمال سقط جنین در زنان معتاد

وی درباره تاثیر اعتیاد به مواد مخدر یا الکل در میان زنان باردار هم اظهار کرد: شاید عنوان 
شــود که تقویت سیســتم ایمنی و امید به زندگی زنان بیشــتر از مردان است، اما نکته حائز 
اهمیت اینکه آسیب های اعتیاد چندان ربطی با سیستم ایمنی بدن ندارد. در مورد زنان باردار 
این موضوع صدق می کند که به علت بارداری احتمال آمبولی )لخته شدن خون( بیشتر است 
حال اگر این خانم باردار مصرف کننده مواد مخدر یا الکل باشد این احتمال دوچندان می شود. 
پس در مقایســه با یک مرد در شرایط مشابه عوامل خطر بیشتری در اطراف او وجود دارد و 
آسیب پذیرتر است.این درمانگر اعتیاد با بیان اینکه بیماری های التهابی لگن و رحم از دیگر 
آســیب های جدی اعتیاد در زنان است، یادآور شد: در بیماری های آمیزشی هم زنان بیشتر 
در معرض خطر هستند به طور مثال احتمال اینکه یک آقای دارای اچ ای وی مثبت به یک 
زن بیماری را انتقال دهد 10 برابر عکس آن است یعنی زنان به دلایل فیزیکی و فیزیولوژی 
در برابر اچ ای وی به مراتب بیشــتر آسیب پذیر هستند.رادفر درباره تاثیرات اعتیاد بر سیستم 
باروری زنان هم توضیح داد: اعتیاد و مصرف الکل فرایند تخمک گذاری را مختل و باروری 
را با اختلال مواجه می کند. نکته دیگر اینکه در صورت باروری به شــدت به جنین آســیب 
های جدی غیرقابل برگشت زده می شود. در جنین سندرم یا نشانگانی وجود دارد که در بدو 
تولد در نوزاد علایم محرومیت از الکل یا مواد را نشــان می دهد که ضرورت مداخله خاص 
برای ســم زدایی را دو چندان می کند. ضمن اینکه احتمال مرده زایی یا تولد نوزاد ضعیف و 
دارای ناهنجاری های مادرزادی بیشتر خواهد بود که بعدها بیشتر در معرض اعتیاد قرار گیرد.

طُغیانِ سالمندی

معاون پرســتاری وزیر بهداشت با بیان اینکه برای نخســتین بار در جهان در 30 سال آینده 
تعداد سالمندان از تعداد کودکان و خردسالان بیشتر خواهد بود، گفت: در حال حاضر در ایران 
9 درصد جمعیت را ســالمندان تشکیل می دهند اما در 30 سال آینده این میزان به 25 درصد 
می رسد و شاهد ســونامی سالمندی در کشور خواهیم بود.به گزارش “صبح امروز”، و به نقل 
از ایســنا، زنان به عنوان نیمی از جمعیت کشور می توانند نقش مهمی در جامعه ایفا کنند به 
طوری که با تأمین 6 نیاز خانواده ســالم که عبارتند از صمیمیت و همدلی، استقلال اعضای 
خانواده، رضایتمندی، تأمین نیاز اعضا، انســجام و حاکمیت ارزش های اخلاقی نقشی اساسی 
را در تحکیم خانواده ســالم ایفا کنند.معاون پرســتاری وزیر بهداشت با اشاره به اینکه رشد 
ســالمندی در ایران بسیار بالاست، خاطرنشــان کرد: ما بایستی روی سالمندی برنامه ریزی 
داشــته باشیم با وجود اینکه امید به زندگی در بین زنان بالاتر از مردان است، ولی نسبت به 
مردان از کیفیت زندگی کمتری برخوردار هســتند و در بلندمدت شاهد سالخوردگی زنانگی 
در کشــور خواهیم بود.وی با اشــاره به برنامه های وزارت بهداشت برای سلامت خانواده ها، 
اضافه کرد: اقدامات برای باروری سالم، سلامت مادران، نوزادان، کودکان، نوجوانان، جوانان، 
میان ســالان و ســالمندان و نیز بهبود تغذیه آنها در نظر گرفته شده است که تاکید اساسی 
بر برنامه های ســلامت میان سالان و سالمندان خواهد بود.به گفته حضرتی؛ همچنین برای 
حمایت از سلامت زنان، خانواده و نیز پرستاران هدف گذاری هایی در معاونت پرستاری وزارت 
ترسیم شده اســت به طوری که می توان به ارتقای سطح دانش و مهارت پرستاران، تربیت 
پرستاران ویژه و تخصصی، آموزش به بیمار و خانواده که از ارکان مهم پرستاری است، کمک 
می کند.همچنیــن برای تدوین آیین نامه مراقبت های طولانی مدت با تعرفه های مشــخص، 
تدوین اســتانداردهای مراقبت در منزل و... تلاش می کنیم تا این طرح ها نیز برای حمایت از 

افراد سالخورده تحت پوشش بیمه قرار گیرند.

اخبار کرونایی

جمعیت شــناس  یــک 
گفت: در بحث خانواده 
و جمعیت چهار مسئله 
مهم داریم که عبارتند 
خانــواده،  تشــکیل  از 
تشــویق خانواده، توسعه 
تعالی)پرورش(  و  خانواده 

خانواده است.
سه پارامتر اصلی در 
پارامترهای رشد و 

جمعیت!
به گزارش »روزنامه صبح امروز« غلام رضا 
حســنی درمیان با حضور در تحریریه این 
روزنامه، میــزان میران مرگ و میر، میزان 
موالیــد و میزان مهاجــرت را پارامترهای 
رشــد جمعیت عنوان کــرد و توضیح داد: 
عامل دیگری که در بحث پویایی جمعیت 
مطرح است ســاختار جمعیتی نام دارد. در 
دوره های گذار جمعیتی و جامعه سنتی که 
تغییرات اجتماعــی و اقتصادی رخ نداده و 
توسعه یافته نیستند سطح باروری بالا است.

وی اظهار کرد: میزان مرگ و میر در گذشته 
بالا بوده و از طرفی میزان باروری هم زیاد 
بوده است تا جمعیت به یک تعادل برسد و 
بتواند خودش را تجدید کند. تا زمان اوایل 
قرن چهاردهم تقریباً اقدامات مؤثری را در 

خصوص کاهش مرگ ومیر انجام داده ایم.
ایــن جمعیت شــناس با بیــان اینکه »در 
ســال های 1335 و 13٧5 به ترتیب حدوداً 
19میلیــون و 60 میلیــون نفــر جمعیت 
داشــته ایم« افزود: بعد از انقلاب اسلامی 
بالاترین رشد جمعیتی را در ایران داشته ایم 
که به مرور زمان این رشــد روند کاهشی 

داشته است.
حســنی درمیان ادامه داد: قبــل از انقلاب 
سیاســت های تنظیم خانواده موفق نبوده؛ 
زیرا زیرســاخت های لازم را نداشــتند، به 
عنوان مثال ســطح سواد زنان پایین بود و 
به این دلیل که فرهنگ اســتفاده از لوازم 
پیشــگیری از بارداری را نداشــتند فرزند 

ناخواسته زیاد بود.
نگاه آرمان گرایی انقلاب منجر به 
افزایش 50 درصدی جمعیت شد

وی بــا بیان اینکه »در ســال 1350 توده 

مــردم و بدنــه اجتماعــی سیاســت های 
تنظیم خانــواده را نپذیرفتند« بیان کرد: در 
آخرین برنامه پنجم قبل انقلاب اســلامی 
سیاســت های تنظیم خانواده نگاه سکولار 
داشــت، اما بعد انقلاب نــگاه آرمان گرایی 
که وجود داشــت به همین دلیل منجر به 

افزایش پنجاه درصدی شد.
عضو هیــأت علمی دانشــگاه فردوســی 
مشــهد تصریح کرد: بــرای اینکه بگویم 
رشد جمعیتی در کدام زمان بهتر بوده باید 
منطق زمانــی را در نظر بگیریم، به عنوان 
مثال در اوایل انقلاب که برنامه های توسعه 
قابل اجرا نبوده و هزینه ها پایین بوده است 
میزان ازدواج و نرخ موالید بیشــتر افزایش 

داشته است.
حسنی درمیان با تأکید بر این مطلب وقتی 
کشــوری سیاســت های درجه یک یعنی 
تمامیت ارضی را مبنا قرار می دهد افزایش 
جمعیت برایش امری مهم است اضافه کرد: 
بعــد از انقلاب دولت شــهید رجایی برای 
کاهش فقر به خانوارها زمین می داد و این 
امر کارکرد پنهان افزایش جمعیت بود؛ زیرا 
خانوارها برای اینکه صاحب زمین شــوند 
پنــج  فرزند به دنیا می آوردنــد و در نتیجه 

شاهد رشد موالید بودیم.
تنظیم خانواده به معنای کاهش جمعیت 

نیست 
تنظیم  اســت  معتقد  این جمعیت شــناس 
خانواده به معنای کاهش جمعیت نیســت 
و بحث کیفیت و کمیــت در ابعاد مختلف 
مدنظر است متذکر شــد: در سیاست های 
تنظیــم خانواده موضوع ســلامتی فرزند و 
مادر مطرح است، نکته مهم دیگری که باید 
به آن توجه شود این است که سیاست های 
جمعیتی دستوری نیســت. به عنوان مثال 
اروپا هزینه می کند تا شهروندانش بچه دار 

شوند، اما این اتفاق نمی افتد.
حســنی درمیان تقابل ادیــان را موضوعی 
مهم در کاهش یا رشــد جمعیتی توصیف 
کرد و گفت: مســئله قدرت و جمعیت نیز 
امری مهم است. چین با یک میلیارد و 400 
میلیون نفر آمریکا را به زانو درآورده است، 
در مبحث جمعیت نیز باید میانه روی داشته 

باشیم.

کاهش یــا افزایش جمعیــت تضمینی بر 
توسعه نیست

وی اذعان کــرد: جمعیت مانند ســیلابی 
اســت که اگر به آن توجه نشود همان قدر 
که سازنده می باشد مخرب هم است، بحث 
اصلی ما ســالخوردگی و سونامی جمعیت 
اســت که اگر مدیریت نشــود مشکلات 
زیادی را به بار می آورد. کاهش یا افزایش 
جمعیت تضمینی بر توســعه نیســت؛ زیرا 

کمیت و کیفیت مهم است.
عضو هیأت علمی دانشگاه فردوسی مشهد 
با بیان اینکه »در دهه  اول بیشترین شیب 
جمعیتی را داشــتیم و به ازای هر زن ســه 
فرزند متولد می شــد« اضافــه کرد: اگر در 
شــرایط موجود هر زنی که از سن باروری 
خارج می شــود یــک دختــر را جایگزین 

خودش کند تجدید نسل اتفاق می افتد.
اشاعه فرهنگی یکی از دلایل کاهش 

نرخ باروری است
حسنی درمیان با بیان اینکه »در حال حاضر 
ایده آل فرزندآوری دو فرزند اســت« بیان 
کرد: یکــی از دلایل اصلی کاهش باروری 
در شرایط موجود را اشاعه فرهنگی توصیف 
کــرد؛ چرا کــه الگوی زندگی در شــهر و 
حاشیه شهر به یکدیگر نزدیک شده است.

وی با اشــاره به اینکه اقتصاد تا یک جایی 

می تواند واریانس ایجــاد کند، توضیح داد: 
درآمــد و تحصیلات بالای زوج ها دلیلی بر 
افزایش فرزندآوری نیست و حتی بالعکس، 
زنان دهه پنجاه رســانه نداشــتند، اما بعد 
انقلاب آموزش های صورت گرفته تغییرات 

زیادی را در حوزه زنان به وجود آورد.
این جمعیت شناس خاطرنشان کرد: سیاست 
جمعیتی ایران این است که نرخ باروری را 
به 2.5 برساند. نسل جدید باروری را کیفی 
افزایــش می دهند یعنــی معتقدند که یک 
فرزند داشــته باشــند اما بتوانند نیازهایش 
را تأمین کنند و این تفکر ریشــه در توسعه 

دارد.
حســنی درمیان با تأکید بــر این مطلب که 
اگر توسعه فردگرا باشد فرزندآوری کاهش 
پیدا می کند تشــریح کرد: سیاست جمعیتی 
لیبرالی چه بخواهیم چه نخواهیم جمعیت را 
پایین می آورد، اما اگر توسعه خانواده محور 

باشد باروری به 2.5 می رسد.
لزوم جدی به سالخوردگی جمعیت

وی معتقد است سالخوردگی جمعیت ایران 
بدون تأمین اجتماعی بــا وضعیت موجود 
خطرناک اســت و ســالخوردگی جمعیت 
پدیده ای اســت کــه اگر مدیریت نشــود 
دچار بحران می شــویم.عضو هیأت علمی 
اینکه  بیان  با  دانشگاه فردوســی مشــهد 
اگر ســالخوردگی فعال ایجاد نکنیم دچار 
بحران جدی می شویم متذکر شد: 11درصد 
جمعیت ایران ســالخورده هستند و امید به 
یافتگی است،  تأثیر توســعه  زندگی تحت 

البته سالخوردگی با پیری متفاوت است.
چین بزرگترین جنایت را در خصوص 

سقط جنین انجام داده است
حســنی درمیان اظهار کــرد: بنده تضمین 
می کنم اگر اشتغال افزایش پیدا کند باوری 
به 2.5 می رســد. تشــویق به فرزندآوری 
خوب اســت ما اجبار به کاهش یا افزایش 
شــرایطی مانند چین را بــه وجود می آورد 
که بزرگ ترین جنایت را در خصوص سقط 

جنین دختران انجام داده است.
وی بــا بیــان اینکه دچار تأخــر فرهنگی 
هســتیم، گفت: جوان های ما ازدواج کردن 
و فرزندآوری را دوســت دارنــد اما باید از 
آن ها حمایت شــود. باید همه تلاش کنیم 

با برنامه ریزی و تقســیم کار کشوری آباد 
بسازیم.

خلأ جدی بین بلوغ جنسی و اجتماعی
این جمعیت شــناس یادآور شــد: به ازای 
هر صد نفر در انگلســتان 40 نفر نامشروع 
هستند. رفتارهای پر خطر در قبل از ازدواج 
و تغییر الگوهای جنســی ســقط جنین را 
افرایش می دهد. در حال حاضر بلوغ جنسی 
به 13 ســال رسیده و بلوغ اجتماعی به 2٧ 
سال رسیده و باید فکری اساسی برای خلأ 

و شکاف بین این دو برسیم.
خانواده مهم ترین هویت فرهنگی است

حســنی درمیان اضافه کرد: مجلس شورای 
اســلامی با وجود متخصصانــی که دارند 
سیاســت های  از  حمایت  ظرفیــت  بالقوه 
جمعیتــی و خانــواده را داد اما مهم بالفعل 
رسیدن است.  یکی از شاخص های هویتی 

ما خانواده است.
هدف از ازدواج بازتولید انسان بهتر از 

خودمان است
وی گفت: متأســفانه نهادهای دینی هم در 
شــرایط امروز غیر فعال شده اند. باید درک 
کنیم که هدف از ازدواج بازتولید انسان بهتر 
از خودمان اســت، اگر خانواده را رها کنیم 
شاهد آســیب ها و پیامدهای منفی خواهیم 

بود.

سانسور دختران در محیط زیست!

نماینده سابق مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

افزایش سقط جنین غیرقانونی در ازدواج سفید

در حالیکه هفته گذشــته به واســطه حذف تصویر دختران 
از روی جلد کتاب ریاضی ســوم دبســتان بــا اعتراض های 
گســترده ای در فضای مجازی همراه شد که به عذرخواهی 
وزیر انجامید، بررســی ها نشان می دهد که جرح و تعدیل در 
کتاب تعلیمات اجتماعی پایه هفتم و نهم به محیط زیســت 

هم کشیده شده است.
بــه گزارش »صبح امروز« و به نقــل از عصر ایران، یکی از 
تصاویر حذف شــده، بازدید دانش آموزان دختر از موزه تاریخ 
طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست است که 
مشخص نیست به چه دلیلی آن را حذف کرده و عکس یک 

ساختمان نیمه کاره را جای آن قرار داده اند. 

نکته عجیب این اســت که در عکس حذف شده معلم چادر 
به سر داشت، دانش آموزان دختر نیز یونیفورم مدرسه پوشیده  
بودند و حتی هدبند داشتند که مو از مقنعه بیرون نیامده باشد.
در کتــاب پایه نهم هم در بحث زیســت بوم ها دو مطلب در 
مورد تخریب پوشش گیاهی جنگل های استوایی و لطمه به 
زندگــی جانوری با مقاصد اقتصــادی تحت عنوان عاج های 

خونین وجود داشت که دومی کاملًا حذف شده است.
یک مورد حذف شده دیگر به تصویری از گفت و گوی دو نفر 
مرتبط اســت که به عنوان مدافــع و مخالف قطع درختان با 

هم حرف می زدند.
از حذفیات دیگر هم تصویر اتحادیه بین المللی محیط زیست 

)IUCN(  اســت که دامنه فعالیتش محیط زیستی و حفاظت 
از گونه هاســت و تعامل خوبی با ایران برای حفظ گونه های 
در معــرض انقراض از قبیل یوزپلنگ و خرس ســیاه و فک 

خزری و ... دارد.
دکتر آرش یوســفی رئیس مرکز آموزش محیط زیســت و 
تربیت محیط بان در واکنش به این خبر گفت: متاســفانه این 
جرح و تعدیل ها بدون هماهنگی با ما صورت گرفته اســت و 
در حال مکاتبه و رایزنی با وزارت آموزش و پرورش هستیم.
این کارشــناس محیط زیســت بیان داشت: ســالها یکی از 
نقدهایی که وارد می شــد این بود که در کتاب های درســی 
هیچ جایگاهی برای محیطزیست قائل نشده اند و جمله »آهو 

حیوان زیبایی اســت و گوشت لذیذی دارد« مهمترین جمله 
مرتبط با محیط زیســت بود. در چندسال اخیر با تلاش های 
بسیاری که صورت گرفت موفق شدیم در کتاب های درسی 

بخش های کوچکی را به محیط زیست اختصاص بدهیم.
یوســفی با اشــاره به لزوم حمایت ســایر نهادهــا در حوزه 
محیط زیست افزود: سیاســت سازمان حفاظت محیط زیست 
ارتقای فرهنگ محیط زیســتی از طریق شــعار »80میلیون 
محیط بان« است و در این راه نیازمند این هستیم که فرهنگ 
مراقبت از محیط زیســت از مهدکودک هــا آغاز، در مدارس 
نهادینه و در دانشگاه ها به تکامل برسد به همین خاطر پیگیر 

چرایی حذف موارد مذکور هستیم.

نماینده ســابق مجلس شــورای اســلامی گفت: متاسفانه 
ســقط  غیرقانونی جنین در ازدواج های ســفید زیاد است به 
گونه ای که مجلس شورای اسلامی تصمیم دارد قانونی در 
این خصوص تصویب کند تا جلوی ســقط های غیرقانونی 

گرفته شود.
به گزارش »صبح امروز« و به نقل از برنا، پروانه سلحشوری 
با اشــاره به روند روبه رشد ازدواج ســفید در کشور گفت: 
متاســفانه پدیده ازدواج ســفید در کشــور ما روندی رو به 
افزایــش دارد که یکــی از علت های مهم آن مشــکلات 
اقتصادی اســت. معمولا دخترها و پســرهایی که توانایی 
اداره یک زندگی را ندارند، در اجاره کردن خانه، هزینه های 
جــاری زندگی و... با یکدیگر تقســیم کار می کنند و بدون 
هیچ عقد شرعی و رسمی با هم زندگی کرده و پولی هم که 

درمی آورند، تقسیم می کنند.
دختــران از ترس شناسنامه شــان به ازدواج ســفید روی 

می آورند
وی در مــورد تاثیر طلاق بر افزایــش این نوع ازدواج بیان 
کــرد: یکی از عوامل مهم دیگر در افزایش ازدواج ســفید، 
طلاق است. متاسفانه از هر سه ازدواج یکی به طلاق ختم 
می شــود و ممکن اســت زنان و مردان پس از جدا شدن با 
فرد دیگری وارد رابطه شــوند و بدون رسمی کردن آن زیر 
یک سقف زندگی کنند. از طرفی در برخی از مناطق کشور 
ما هنوز بین خانواده ها طلاق گرفتن قبح اســت و دختران 
می ترســند شناسنامه شان خط خطی شود به همین دلیل به 
ازدواج ســفید روی می آورند تا شناسنامه شان سفید بماند. 
باید توجه داشــت ازدواج سفید یک پدیده اجتماعی است و 
هیچ پدیده ای تک علتی نیســت و متاثر از عوامل فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی، سیاســی و... قــرار می گیرد؛ بنابراین 
ازدواج ســفید را هم می توان در تمام این ابعاد مورد آسیب 
شناســی قرار داد.سلحشــوری با بیان اینکه »می خواستیم 

جلــوی ازدواج کودکان را بگیریم، اما با ما مخالفت شــد« 
گفت: این  درحالی اســت که شــخصا معتقدم جوانان باید 
امکانات و تســهیلاتی را دریافت کنند که به موقع ازدواج 
کنند در واقع به جای اینکه به فکر ازدواج کودکان باشــیم 
باید به ایــن فکر کنیم جوانان در ســن مناســب زندگی 
مشترک تشــکیل دهند؛ اگر این اتفاق رخ دهد بسیاری از 

این مشکلات از جمله ازدواج سفید حل خواهد شد.
قبح ازدواج سفید برای تحصیل کرده ها بیشتر ریخته 

شده است
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با اشاره به پنهانی 
بودن ازدواج ســفید ادامه داد: از آنجایی که ازدواج ســفید 
پنهانی اســت و در هیچ جایی ثبت نمی شود و حتی دختران 
و پســران به کســی نمی گویند، هیچ آماری از تعداد آن در 
دســت نیست و گردآوری آمار در این خصوص بسیار دشوار 
اســت و هنوز قبح آن در جامعه وجود دارد. نمی توان گفت 

تمایل مردان به ازدواج ســفید بیشتر از زنان است؛ چون به 
هرحال هر مردی یک زنــی را پیدا می کند که با او ازدواج 
ســفید انجام دهد؛ بنابراین میــزان تمایل زنان و مردان به 
این امر، تقریبا یکسان است. معمولا قبح ازدواج سفید برای 
تحصیل کرده ها بیشــتر از سایر افراد ریخته و این امر برای 

آن ها حل شدنی و پذیرفتنی تر است.
وی تصریــح کــرد: معمــولا ازدواج های ســفید منجر به 
فرزندآوری نمی شــود؛ چراکه هدف از اینگونه ازدواج ها به 
دنیا آوردن فرزند نیســت، اما اگر خانم باردار شود، قطعا از 
راه های غیرقانونی جنین را ســقط می کند، بنابراین ازدواج 
ســفید احتمال ســقط جنین غیرقانونی را افزایش می دهد. 
متاســفانه اینگونه ســقط های جنین بســیار زیاد است به 
گونه ای که مجلس شورای اســلامی قرار است قانونی در 
این خصوص تصویب کند تا جلوی ســقط های غیرقانونی 

گرفته شود.
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 قبل از انقلاب 
سیاست های تنظیم 
خانواده موفق نبوده؛ زیرا 
زیرساخت های لازم را 
نداشتند، به عنوان مثال 
سطح سواد زنان پایین بود 
و به این دلیل که فرهنگ 
استفاده از لوازم پیشگیری 
از بارداری را نداشتند 
فرزند ناخواسته زیاد بود

سیاست جمعیتی 
ایران این است که نرخ 
باروری را به 2.5 برساند. 
نسل جدید باروری را 
کیفی افزایش می دهند؛ 
یعنی معتقدند که یک 
فرزند داشته باشند، اما 
بتوانند نیازهایش را تأمین 
کنند و این تفکر ریشه در 
توسعه دارد

در گفت وگوی »صبح امروز« با عضو هیأت علمی دانشگاه فردوسی مشهد مطرح شد؛
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بیانیه انتقادی انجمن زبان فارسی درباره 
اقدام آموزش و پرورش

انجمن )اســتادان( زبان و ادبیات فارســی در انتقاد از اقدام وزارت آموزش و پرورش و آن چه 
»احراز شــرایط نامتعارف برای تصدی دبیری زبان و ادبیات فارسی« عنوان کرده، بیانیه ای 

صادر کرده است.
بــه گزارش روزنامه»صبح امــروز« این انجمن در متن بیانیه خود که در روز دوشــنبه )24 
شــهریورماه 99( منتشر کرده، آورده اســت: »در آستانه بزرگداشت روز شعر و ادب فارسی و 
در اقدامی ناباورانه و نســنجیده در دفترچه آزمون اســتخدامی کشوری متنی منتشر شد که 
نگرانی و اعتراض جمع زیادی از اســتادان، معلمان، دانش آموختگان و دانشــجویان زبان و 

ادبیات فارسی را موجب شد.
بر اســاس دفترچه راهنمای این آزمون، برای احراز شغل دبیری رشته زبان و ادبیات فارسی، 
دارندگان مدارک ســطح 2 و 3 حوزه با دانش آموختگان کارشناســی و کارشناسی ارشد زبان 
و ادبیات فارســی از نظر تخصص در حوزه زبان و ادبیات فارسی برابر دانسته شده اند تا سند 
دیگری باشــد بر مظلومیت معیار تخصص آن هم در رشته زبان و ادبیات فارسی در آموزش 

و پرورش.
انجمن علمی )اســتادان( زبان و ادبیات فارسی به نمایندگی از استادان زبان و ادبیات فارسی 
دانشــگاه های کشــور ضمن محکوم کردن قاطــع این اقــدام، از وزارت آموزش و پرورش 

می خواهد نسبت به اصلاح بند مذکور، اقدام مقتضی و عاجل انجام دهد.
ای کاش متولیان امور در این وزراتخانه از اشتباهات گذشته درس می گرفتند و پیش از اتخاذ 

چنین تصمیمی به تبعات فرهنگی و آموزشی و عواقب ناگوار آن نیز می اندیشیدند.
ای کاش این کارگزاران دلســوز، پاسخ خردپســندی برای این پرسش می آوردند که  چگونه 
می شود برای احراز سمت دبیری ادبیات فارسی، دانش آموخته کارشناسی ارشد ادبیات فارسی 
که نزدیک به 200 واحد درسی مرتبط با رشته را گذرانده و پایان نامه نوشته است، با عزیزانی 

که درس های تخصصی رشته زبان و ادبیات فارسی را نخوانده اند، برابر دانست؟ 
این متولیان کاردان، برخلاف تاکیدات و رهنمودهای مقام معظم رهبری در خصوص اهمیت 
زبان و ادبیات فارســی و ضرورت توجه به آن و بی اعتنا به مندرجات  اســناد بالادستی نظام 
)نقشــه جامع علمی کشور، سند تحول راهبردی علم و فناوری و برنامه پنجم توسعه( درباره 
آموزش و گســترش زبان فارســی، با اقداماتی از این دست، به قلع و قمع آموزش روشمند و 

تخصصی زبان فارسی در مدارس کمر بسته اند.
بدون شــک ادامه چنین اقداماتی نه تنها موجب کم رنگ شــدن زبان و ادبیات فارســی در 
مدراس خواهد شد که انگیزه و اشتیاق جوانان را برای تحصیل دانشگاهی و کسب تخصص 

علمی در رشته ای که مبنای هویت ملی، زبانی و فرهنگی ایرانیان است بر باد خواهد داد.
این تصمیم نســنجیده موجب شده در این وانفسای نبود شغل مناسب،  همین کورسوی امید 
هم از دانش آموختگان پرشمار و مظلوم رشته زبان و ادبیات فارسی دریغ شود و موجی از یاس 

و اندوه و حرمان وجودشان را فراگیرد. 
وقتی معنای تخصصی بودن رشــته های دانشــگاهی با تصمیم نامعقول و غیرکارشناســانه 
جماعتــی همه چیزدان، از معنا و اعتبار می افتــد، دیگر این همه آموزش و تتبع و پژوهش به 
چه کار می آید؟ اســتادان این رشته که متاع شان به ثمن بخس در چهار سوق منفعت طلبی و 
بی تمییزی عده ای کارناشناس کارنابلد حراج  شده، دیگر با چه استدلالی دانشجویان شان را به 
ضرورت خواندن ده ها درس تخصصی برای آماده شدن در تدریس درس های زبان و ادبیات 

فارسی ترغیب و تشویق کنند؟
انجمن )استادان( زبان و ادبیات فارسی بار دیگر در پاسداشت زبان و ادبیات فارسی و در دفاع 
از منافع دانش آموختگان این رشــته، این تصمیم نسنجیده را محکوم کرده، از وزارت آموزش 
و پرورش مصرانه می خواهد با در نظر گرفتن مصالح عالی نظام آموزشی و در دفاع از  جایگاه 
زبان و ادبیات فارســی، با صدور اطلاعیه ای نسبت به لغو تصمیم مذکور اقدام کند و از تداوم 
تبعات و اعتراض های بیشــتر استادان، معلمان، دانشجویان و دوستداران زبان و ادب فارسی 

به این تصمیم ناروا جلوگیری کند.«

پنج طرح گردشگری در تربت حیدریه 
بهره برداری می شود

 رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تربت حیدریه از افتتاح چهار اقامتگاه 
بوم گردی و یک شــرکت خدمات مسافرتی و گردشــگری هم زمان با پنجم مهر روز جهانی 

جهانگردی خبر داد.
به گــزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقــل از روابط عمومــی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی علی محمدی امروز 25 شهریورماه بابیان مطلب 
فوق افزود: افتتاح این پروژه ها تا حد زیادی، کمبود زیرســاخت های گردشگری شهرستان را 

به ویژه در حوزه اقامتی را رفع خواهد کرد.
او تصریح کرد: این پروژه ها شــامل افتتاح اقامتگاه بوم گردی همایون شــهر در روســتای 
صنوبر، اقامتگاه بوم گردی ســنا گل در روستای بیسقفیزن، اقامتگاه بوم گردی خوش نشین ها 
در روســتای رودمعجــن،  اقامتگاه بوم گردی بکاول و آژانس گردشــگری آرنیکا در شــهر 

تربت حیدریه است. 
محمــدی اظهار کــرد: در حال حاضر شهرســتان تربت حیدریه بیش از 1٧ نوع تأسیســات 
گردشگری شامل مجتمع گردشگری ، واحدهای اقامتی، رستوران های بین راهی ، سفره خانه 

سنتی فعال و دارای مجوز دارد.
شهرستان تربت حیدریه در فاصله حدود 140 کیلومتری از مشهد مرکز استان خراسان رضوی 
قرار دارد و دارای 320 جاذبه گردشــگری اســت و 52 اثر تاریخی در فهرســت آثار ملی به 

ثبت رسیده است.

خبر

رئیس کمیته فرهنگی و آموزشــی ســتاد 
مرکــزی اربعین با بیان ایــن مطلب که لغو 
مراسم اربعین حســینی جهت حفظ امنیت 
و ســلامت مردم اســت گفت: مراسم ها و 
اربعین امسال  آیین های فرهنگی و مذهبی 
با شعار »حسین)ع( سفینه نجات« در ایران 
و کشورهای دیگر به صورت مجازی برگزار 

می شود.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، حجت الاسلام احمدی، رئیس کمیته 
فرهنگی و آموزشی ستاد مرکزی اربعین در 

نشســت تشریح برنامه های »کمیته فرهنگی آموزشی ستاد اربعین« که در محل بعثه مقام معظم رهبری 
برگزار شد با اشاره به اینکه به دلیل شیوع کرونا  و با هدف جلوگیری از گسترش این ویروس راهپیمایی 
اربعین 99 در ایران و عراق لغو شــده اســت گفت: راهپیمایی اربعین 99 با هدف حفظ ســلامت مردم و 
جلوگیری از گســترش کرونا، لغو شده است. بر همین اساس مراســم های مذهبی و فرهنگی جایگزین 

راهپیمایی اربعین با رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار خواهد شد.
رییس کمیته فرهنگی و آموزشــی ســتاد مرکزی اربعین افزود: مراسم ها و آیین های فرهنگی و مذهبی 
اربعین امســال با شعار »حسین)ع( ســفینه نجات« در ایران و کشورهای دیگر به صورت مجازی برگزار 

می شود.
حجت الاســلام احمدی با اشــاره به برگزاری 20 عنوان برنامه فرهنگی و مذهبی جایگزین راهپیمایی 
اربعین حســینی، گفت: برنامه هــای فرهنگی و مذهبی در بخش های مختلف نظیر مداحی، ســخنرانی، 

برنامه های فرهنگی به صورت مجازی برگزار می شود.
وی با اشــاره به عضویت بیست و هشــت نهاد در کمیته فرهنگی و آموزشی ستاد مرکزی اربعین، یادآور 
شــد: ٧0 نهاد مردمی و دولتی در برگزاری برنامه های فرهنگی و مذهبی اربعین حسینی مشارکت دارند. 
برنامه های فرهنگی اربعین امسال در بخش های مختلف قرآنی، تبلیغی، هنری و بین الملل و بانوان برگزار 
خواهیم کرد. همچنین برنامه های متنوع فرهنگی و مذهبی در فضای مجازی برگزار می شــود. بازنمایی 
موکب ها، برنامه های فرهنگی و مذهبی ویژه کودکان و نوجوانان و پویش های مختلف فرهنگی و مذهبی 

نیز خواهیم داشت.
رییــس کمیته فرهنگی و آموزشــی اربعین حســینی افــزود: برگــزاری آیین های اربعیــن در منازل 
مردم با شــعار »هر خانه یک حســینیه اســت« با حضور روحانیون برگزار خواهد شــد که در روز 19 
ســفر نیز بر اســاس برنامه زمان نبدی شــده زیارت اربعین در همه نهاد ها و دستگاه ها برگزار می شود. 
امســال نیز همانند ســال های گذشــته رادیو اربعین فعال اســت و مردم می توانند اخبار و اطلاعیه های 
ســتاد اربعیــن را از ایــن طریق دریافــت کنند. مــردم در برگــزاری راهپیمایی اربعیــن نقش مهمی 
 دارنــد و اگر اطلاعات و اخبار درســت بدهیم، خودشــان مراســم اربعین را مدیریت کــرده و به پیش 

خواهند برد.

فیلــم »ویلائی ها« به مناســبت چهلمین 
ســالگرد دفاع مقــدس از ســوی رایزنی 
فرهنگی سفارت ایران در ژاپن و با همکاری 
ســازمان فرهنــگ و ارتباطــات ترجمه و 

زیرنویس شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل ایســنا، فیلم »ویلائی ها« به مناسبت 
از ســوی  چهلمین ســالگرد دفاع مقدس 
رایزنی فرهنگی ســفارت ایران در ژاپن و با 
همکاری اداره کل همکاری های فرهنگی 
و امــور ایرانیان خارج از کشــور ســازمان 
فرهنگ و ارتباطات اســلامی، برای ســال 

1399 انتخاب و به زبان ژاپنی ترجمه و زیرنویس شد تا بتوان در برنامه های مختلف و متنوع برای علاقه 
مندان ژاپنی به نمایش در آورد.

در همین ارتباط و بر اســاس گزارش دریافتی، رایزنی فرهنگی ســفارت ایران در ژاپن به منظور ایجاد 
زمینه معرفی ســینمای ایران و توسعه تعاملات فرهنگی دو کشور و به صورت مستقل، تاکنون فیلم های 
مختلــف ایرانی را علاوه بر »ویلائی ها« بــه زبان ژاپنی ترجمه و زیرنویس کرده که از جمله می توان به 
بادیگارد، طعم شیرین خیال، حوض نقاشی، رخ دیوانه، خیلی دور خیلی نزدیک، مستند شام آخر، مادری، 
18 درصد، آذر و ... اشــاره کرد که زمینه مناســبی را در حوزه فرهنگی و به ویژه سینمایی در اختیار قرار 
داده اســت ضمن آن که منابع قابل اســتفاده ای نیز برای فارسی آموزان و علاقه مندان به زبان فارسی در 

ژاپن می باشند.
رایزنی فرهنگی از سال 139٧ تاکنون سه هفته فیلم را در توکیو برگزار نموده که در سومین دوره آن در 

سال 1399 نیز »ویلائی ها« با زیرنویس ژاپنی به نمایش درآمد.
این فیلم به کارگردانی منیر قیدی، نویســندگی منیر قیدی و ارسلان امیری و تهیه کنندگی سعید ملکان 
است که در سال 1395 با حضور طناز طباطبایی در اندیمشک در جنوب ایران با موضوع جنگ کلید خورد.

ویلایی ها قصه خانواده های فرماندهان ســپاه و ارتش در ســال 1365 است. عزیز، زن 50 ساله ای است 
که همراه نوه هایش وارد مجموعه ویلاها می شــود. الیاس نیز راننده و رزمنده ای است که هر وقت وارد 
مجموعه می شود همه نگران این می شوند که شاید خبر شهادت یکی از رزمندگان را بدهد. پس از مدتی 

سیما که عروس عزیز است از تهران می آید تا بچه های خود را به خارج از کشور ببرد.
دیپلم افتخار بخش بهترین بازیگر نقش اول زن در یازدهمین جشــن منتقدان و نویســندگان سینمایی 
به ثریا قاســمی تعلق گرفت و دیپلم افتخار بخش بهترین موســیقی متن در یازدهمین جشن منتقدان و 

نویسندگان سینمایی هم به ستار اورکی تعلق گرفت.
رایزنی فرهنگی در نظر دارد تا به مناســبت چهلمین ســالگرد دفاع مقدس نشست تخصصی را با حضور 
برخی از اندیشمندان ژاپنی در فضای مجازی برگزار کند و فیلم ویلائی ها را نیز به صورت مجازی، برای 

مخاطبان و علاقه مندان ژاپنی به نمایش در آورد.
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در آستانه روز ملی شعر و ادب فارسی؛

شهریار نمی تواند نماینده شعر فارسی باشد
حوالی سال 1381، بود 
که یکی از نمایندگان 
در  تبریــز  مــردم 
شــورای  مجلــس 
اسلامی به نام علی اصغر 
شعردوست، خبر تصویب 
درگذشــت  روز  ثبــت 
بهجت  سیدمحمدحسین 
تبریزی )شــهریار( را در 
2٧ شهریورماه، به  عنوان 
روز بزرگداشــت اســتاد سیدمحمدحســین 
شــهریار و روز شعر و ادب فارسی در تقویم 
رسمی کشــور به رســانه ها اعلام کرد، اما 
این خبــر برای بســیاری از اهــل ادبیات 
چندان خوشــحال کننده نبوده و با انتقاداتی 
همراه بود.بی شــک تعییــن روزهایی برای 
بزرگداشت شاعران شهیر، اقدام پسندیده ای 
اســت و در حال حاضر، روزهای بزرگداشت 
فردوسی، خیام، عطار، سعدی، حافظ، مولانا، 
صائب و... در تقویم ثبت شــده اســت. اما 
ازهمان زمان تا کنون این ســؤال ها بارها و 
بارها مطرح شــده که چرا روز »درگذشت« 
یک شاعر به عنوان روز شعر و ادب فارسی 
انتخاب شده و از آن گذشته چرا »شهریار« 
به عنوان نماینده شعر و ادب فارسی معرفی 
شده است؟ تا امروز هیچ پاسخ درخوری در 
این زمینه بیان نشــده، اما همچنان این روز 

در تقویم باقی مانده است.
در این چند ســال، واکنش هــا و انتقادهای 
بســیاری به این انتخاب وارد شد. به همین 
جهت به سراغ تنی چند از صاحبنظران این 
حــوزه رفتیم و عده ای از آنهــا معتقد بودند 
کــه بارها نظــرلات و مخالفت های خود را 
در چندین ســال گذشته مطرح کرده اند و از 
آنجایی که راه به جایی نبرده اســت، دیگر 

سخن نمی گویند. عده ای نیز معتقد بودند...

شاعری در حد یک طلایه دار
یک عضــو هیات علمی گروه زبان و ادبیات 
فارسی دانشگاه فردوسی مشهد بیان می کند: 
اولین بار این پیشــنهاد توسط نماینده آذری 
مجلس که ارادت شــخصی به این شــاعر 
داشت، داده شــد و شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی آن را تائید کرد.
فرزاد قائمــی ادامه می دهد: بدون تردید اگر 
بخواهیم روزی را برای شــعر و ادب فارسی 
نام گذاری کنیم، باید این نام را از شــاعری 
استخراج کرده باشیم که عملا نماینده شعر 
فارســی باشد. شاید شــهریار نماینده خوبی 
برای شــاعران آذربایجانی معاصر ما یا یکی 
از شاعران شاخص معاصر باشد، اما بی شک 

نمی تواند نماینده شعر فارسی باشد.
هیچ شاعر معاصری نمی تواند چنین 

جایگاهی داشته باشد
وی بــا اشــاره به اینکــه ضرورتــی ندارد 
چنین روزی به نام یک شــاعر خاص باشد، 
می افزاید: این روز یا نباید به نام یک شــاعر 
خاص باشــد و یا اگر قرار اســت پیوندی با 
نام یک شــاعر داشــته باشــد، هر شاعری 
نمی تواند باشد و باید شــاعری باشد که در 
جامعه ادبی که شــعر را نمایندگی می کند، 
در حد یک طلایه دار باشــد. البته که در شعر 
فارســی تنها تعداد دو یا سه شاعر شاخص 
و بزرگی چون حافظ، ســعدی و فردوســی 
داریم که می توانند این نام را یدک بکشــند 
و بی شــک هیچ شــاعر معاصری نمی تواند 
چنین جایگاهی داشــته باشــد.این مدرس 
دانشــگاه در پایان بنــدی صحبت های خود 
تصریح می کند: شــعر فارسی از حیث رابطه 
با مخاطب و شــناخت آن در جهان، بیشتر 
در بخش کلاسیک برجسته است و تاکنون 
شــعر معاصر بخش تنها کوچکی را در کنار 
شعر کلاسیک داشته است و اینکه یک شاعر 

معاصر بخواهد نماد شعر فارسی باشد، اصلا 
ملاک درستی نیست.

انتخابی اصلح تر
یک عضو هیات علمی دانشــگاه فروسی نیز 
در این خصوص بیان می کند: ما هر شاعری 
از شعرای بزرگ گذشــته را هم که انتخاب 
کنیم باز هــم مخالفــان و موافقانی داریم. 
در این بین، حتی اگر از نام حافظ، ســعدی، 
مولانا و فردوســی هم که ستون های بزرگ 
ادبیات کلاســیک ما و بــزرگان و صاحبان 
سبک هستند، اســتفاده کنیم بازهم نظرات 
یک دســت نخواهد بــود و منتقدینی وجود 
دارند. دکتر ســید جواد مرتضایی می افزاید: 
همیشه دغدغه و نظر شخصی من این بوده 

است که پسندیده تر اســت برای نام گذاری 
روزی به این مهمی، نام شــاعر خاصی را بر 
آن نگذاریــم و یک روزی ترجیحا در بهار را 

مطلقا برای شــعر و ادب فارسی نام گذاری 
کنیم و ربطی به زادروز، ســالگرد و نام یک 
شاعر خاص معاصر یا کلاسیک نداشته باشد، 
تا زمینه تعصبات را فراهم نکند، حساســیت 
برانگیز نباشد و ایجاد دو دستگی و مخالفت 

هم نکند.
وی ادامه می دهد: هرچند شــهریار شــاعر 
کوچکی نیســت، اما بسیار شــاعران بزرگتر 
از او، مانند هوشــنگ ابتهاج، شاملو و اخوان 
ثالــث را در دوران معاصر داریم که در جمع 
آنها شهریار مقداری کوچک به نظر می رسد.
زورمان به شورای انقلاب فرهنگی نمی رسد

دکتر ســید جواد مرتضایی با اشاره به بیانیه 
اخیــر انجمن علمی زبان و ادبیات فارســی 
بیان می کند: متاســفانه اخیــرا نیز اتفاقات 
دیگری در حوزه زبان و ادبیات فارســی در 
حال رخ دادن است و آخرین ابلاغیه انجمن 
هم در همین خصوص است که اقدام وزارت 
آمــوزش و پــرورش را در خصــوص احراز 
شرایط نامتعارف برای تصدی دبیری زبان و 

ادبیات فارسی محکوم کرده است. 
وی می افزایــد: همانطور کــه مطلعید اخیرا 
دارندگان مدارک سطح 2 و 3 حوزه، با دانش 
آموختگان کارشناســی یا کارشناســی ارشد 
زبان و ادبیات فارســی معادل سازی شده اند 
و می تواننــد در آزمون اســتخدامی آموزش 
و پرورش شــرکت کنند و به عنــوان دبیر 
ادبیات در کلاس ها حضور یابند.این مدرس 
دانشگاه ادامه می دهد: نکته حائز اهمیت این 
است که دانشــجوی زبان و ادبیات فارسی 
با زحمت در کنکور در دانشــگاه های خوبی 
مثل تهران و مشــهد قبول می شود و 140 
واحــد در دوران کارشناســی  و 36 واحد را 
هــم در دوره ارشــد می گذرانــد، پایان نامه 
می نویسد و معادل های تخصصی می گذراند. 
طبیعتا این دانشــجویان رودکی، منوچهری، 

ناصرخسرو، مولانا، نظامی، حافظ  فردوسی، 
و سعدی و ... می گذراند و در کنار آن دستور 
زبان می خواند و سبک شناسی و نقد ادبی و 
بلاغت می داند. اما کسانی که در حوزه دوره 
گذراندند، دروس تخصصــی زبان و ادبیات 
فارسی را نمی گذرانند و تنها شاید بخشی از 
ادبیات کلاسیک عربی، فقه، اصول، منطق و 
... را گذرانده و بی شک برای تدریس ادبیات 
انتخاب خوبی نیســتند و در همین خصوص 
انجمن علمی زبان و ادبیات فارســی بیانیه 

دادند و مخالفت صریح خود را ابراز کردند.
وی در پایان صحبت هــای خود تاکید کرد: 
ایــن توضیحات را دادم کــه بدانید زورمان 
به شــورای انقلاب فرهنگی نمی رسد و این 
صحبت ها را فقط به جهت یک گوشــزد به 
متولیان امر می گوئیم. مگر اینکه مطبوعات 
و رســانه ها موضوع را برجسته کنند تا شاید 

رسیدگی شود.

مرتضایی: زورمان 

به شورای انقلاب فرهنگی 

نمی رسد و این صحبت ها را 

فقط به جهت یک گوشزد به 

متولیان امر می گوئیم. مگر 

اینکه مطبوعات و رسانه ها 

موضوع را برجسته کنند تا 

شاید رسیدگی شود.

قائمی: شعر فارسی 
از حیث رابطه با مخاطب و 
شناخت آن در جهان، بیشتر 
در بخش کلاسیک برجسته 
است و تاکنون شعر معاصر 
بخش تنها کوچکی را در 
کنار شعر کلاسیک داشته 
است و اینکه یک شاعر معاصر 
بخواهد نماد شعر فارسی 
باشد، اصلا ملاک درستی 
نیست.
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در بازدید از سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری اعلام شد: 

پیش بینی ایجاد ۸ پیاده راه در مشهد

رئیس کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شــهر مشهد گفت: کمیسیون برای 
ســال آخر فعالیــت خود 3 اولویت و محور را اســاس کار خود قرار داده کــه این اولویت ها 
شامل گسترش و بسط پیاده مداری و تحقق شــهر انسان مدار و انسان محور، هوشمندسازی 
در حوزه حمل ونقل و هوای پاک اولویت های ســه گانه کمیســیون هستند.به گزارش صبح 
امروز، سیدمسعود ریاضی در حاشیه بازدید از سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد، 
این ســازمان را مجموعه ای جذاب و با رســالت و مسئولیتی دشوار و توام با خلاقیت دانست 
و اظهارکرد: نیروهایی خوش فکر، جوان و خلاق نیز مشــغول فعالیت هســتند و در راستای 
تحقق اهداف ســازمان گام های تاثیرگذاری تاکنون برداشته اند.ریاضی در ادامه با بیان اینکه 
کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورا برای سال آخر فعالیت خود 3 اولویت و محور را 
اساس کار خود قرار خواهد داد، گفت: گسترش و بسط پیاده مداری و تحقق شهر انسان مدار و 
انسان محور، هوشمندسازی در حوزه حمل ونقل و هوای پاک اولویت های سه گانه کمیسیون 
هستند.وی تاکید کرد: گسترش پیاده مداری بدون شک باید با مدنظر قرار دادن ایمنی باشد تا 
سلامت شهروندان به خطر نیفتد.ریاضی در ادامه گفت: تحقق پیاده مداری نیازمند دو اصل و 
مقدمه است؛ نخست، بسترسازی و مناسب سازی معابر و دیگری تشویق و ترغیب شهروندان 
به پیاده روی است.رئیس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر مشهد از پیش 
بینی و مطالعه 8 معبر شــهری برای اجرای طــرح پیاده محوری خبرداد و افزود: در کنار این 

گزینه ها می توان  معابر دیگری نیز می توان مدنظر قرار داد و پایش و بررسی کرد.
ریاضی با بیان اینکه اجرای طرح پیاده محوری آثار مثبت اجتماعی ، اقتصادی، زیست محیطی 
و ... به همــراه دارد، تصریــح کرد: این طرح را می توان به صــورت هفتگی و یا در بازه های 
زمانی خاص و مشــخصی در معابر از پیش  تعیین شــده اجرایی کرد تا عموم مردم نسبت به 
ثمرات آن اشــراف بیشــتری پیدا کنند.وی در ادامه با اشــاره به امکان استفاده از بسترهای 
هوشــمند برای ترویج فرهنگ شــهروندی در حوزه حمل ونقل و ترافیک، گفت: پیشنهادی 
بــا عنوان »رکاب بزن؛ جایزه بگیر« یا »پیــاده روی کن؛ جایزه بگیر« را مطرح کرده ایم تا در 
کنار برخورداری از شــهروندانی ســالم، شهری بانشاط و شــاداب را داشته باشیم و علاوه بر 
نشــاط اجتماعی، گام تاثیرگذاری در جهت هوشمندسازی و تشویق شهروندان به استفاده از 

اپلیکیشن »شهر من« خواهد بود.
ریاضی در پایان گفت: حوزه حمل ونقل و ترافیک، عرصه بسیار مناسبی برای مانور و فعالیت 
در بحث هوشمندسازی است و می توان روی آن متمرکز شد چراکه یکی از شعارهای محوری 

شورای پنجم شهر مشهد، شهر هوشمند بوده است.

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد:

عدم تصویب تفریغ بودجه  سازمان فرهنگی 
شهرداری درصورت تخطی از قانون

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد گفت: تمامی اعتبارات حوزه فرهنگی و اجتماعی براساس 
قانون باید در ســازمان و با تصویب هیات مدیره اجرا و هزینه شــود؛ در غیراینصورت تخلف 

بوده و بدون شک در تفریغ بودجه آن را رد خواهیم کرد و به تصویب نمی رسانیم.
به گزارش صبح امروز محمدرضا حیدری، در جلســه اخیر کمیسیون فرهنگی و اجتماعی با 
اشــاره به مصوبه حمایتی شورای شــهر در باب خرید خدمات توسط شهرداری مشهد، ویژه 
مراکز فرهنگی و هنری، اظهارکرد: حوزه فرهنگی و اجتماعی باید هرچه ســریعتر ســازوکار 
اجرایی این مصوبه را تهیه کند و نحوه تعامل شــهرداری با مجموعه های مربوطه که شامل 
این مصوبه می شــوند، تعریف گردد؛ بویژه این روزها که شــاهد از ســرگیری فعالیت برخی 
مجموعه ها چون سینما هستیم.حیدری در ادامه با تاکید بر اینکه سازمان اجتماعی و فرهنگی 
شــهرداری باید متولی تمامی اتفاقات فرهنگی سطح مدیریت شهری باشد، گفت: این مهم 
به بهترین و کامل ترین شــکل باید در دهه پایانی ماه صفر پیاده شــود و سیاســت گذاری و 
نقش آفرینی از طریق ســازمان فرهنگی صورت گیرد.وی با اشــاره بــه لزوم تفویض اختیار 
به شــهرداران مناطق برای اجرای برخی رویدادهــای فرهنگی و بهره گیری از ظرفیت های 
محلات در مناطق، افزود: بخشی از اعتبارات مناسبی فرهنگی باید از طریق شهردار یا معاون 

فرهنگی منطقه و با اولویت بندی آنها هزینه شود و استقلال عمل داشته باشند.
رئیس شــورای شــهر مشــهد با تاکید بر اینکه شــهرداری در برپایی مراسم های مذهبی و 
مناســبت های مختلف تنها در نقش تســهیل گر ایفای نقش کند، تصریــح کرد: متولی این 
تسهیل گری تنها باید حوزه فرهنگی و اجتماعی شهرداری باشد و بروز و ظهور آن را در دهه 
پایانی ماه صفر شــاهد خواهیم بود.حیدری افزود: اجــرای فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 
از مســیر ســازمان یکی از مطالبات جدی کمیسیون فرهنگی و شــورای شهر است و آن را 
حتمــا رصد و پیگیری می کنیم.وی در ادامه گفت: تمامی اعتبارات حوزه فرهنگی و اجتماعی 
براســاس قانون باید در سازمان و با تصویب هیات مدیره اجرا و هزینه شود؛ در غیراینصورت 

تخلف بوده و بدون شک در تفریغ بودجه آن را رد خواهیم کرد و به تصویب نمی رسانیم.
حیدری تاکید کرد: بودجه های ســازمان باید مســیر خودش هزینه شــود و این سختگیری 
و دقت نظر در راســتای حمایت از حوزه فرهنگی و اجتماعی اســت؛ تصمیم گیران ســازمان 

اجتماعی و فرهنگی باید روی این مهم متمرکز شوند چراکه مسئولیت رسمی دارند.
وی در پایان با تقدیر از زحمات و تلاش های صورت گرفته در سازمان اجتماعی و فرهنگی، 
گفت: کارهای بسیار خوبی با مدیریت سازمان فرهنگی در حال انجام است و شورا نیز برای 

پیشبرد اهداف تعریف شده، حمایت خواهد کرد.

خبر

شـهردار منطقـه 10 مشـهد از احـداث احـداث فضای سـبز آیلند میانی و حاشـیه 
انتهـای بولـوار خـادم الشـریعه بـه منظـور افزایـش سـرانه فضـای سـبز منطقـه 

داد. خبر 
احمـد حافـظ بـا تاکید بـر تاثیر توسـعه فضای سـبز در بهبـود زندگی شـهروندان 
و ایجـاد روحیـه شـادی و نشـاط بـرای آنان، اظهـار کرد:  ایـن پروژه بـا اعتباری 

بالـغ بـر ٧00میلیـون ریال به متـراژ 4هـزار مترمربع احـداث گردید.
وی ادامـه داد: ایـن پـروژه بـا هـدف ارتقـای کیفی فضای سـبز محلات، توسـعه 

فضـای سـبز، بهبود نمـای بصری شـهر و... احداث شـد.
شـهردار منطقـه 10 مشـهدمقدس تصریـح کـرد: احـداث فضای سـبز در مسـیر 

عبـور شـهروندان، عـلاوه بـر تلطیف هـوا، موجـب زیبایی منظر شـهری و ارتقاء روحیه شـادابی و نشـاط شـهروندان می 
. شود

 شهردار منطقه 3  از پیشرفت ٧0 درصدی پروژه دیواره سازی کال دروی  خبر داد.
به گزارش صبح امروز حجــت فرقانی در خصوص کال دروی گفت: محوریت این 
پروژه اجرای دیواره ســازی بتنی در دیوارها و اجرای کانال با دبی مینیمم در وسط 
کانال اســت. محدوده اجرایی طرح کال دروی حدفاصل رسالت 81تا91.می باشد و 

حدودا100 متر طول دارد.
وی افزود پروژه در ســال جاری و با اعتبار 32میلیارد ریال اجرایی شده، حدود 100 
متر طول نهایی دیواره سازی در کال دروی خواهد بود و تا کنون٧0 درصد پیشرفت 

فیزیکی داشته است.
حجت فرقانی در ادامه گفت: هدف از اجرای این طرح مدیریت سیلاب ها، روان آب 

های شــهری، حفظ ایمنی، پایداری هرچه بیشــتر بستر کال و زمین های اطراف در زمان سیلاب و افزایش کیفیت بهداشت 
محیطی است که از درخواست های مکرر مردم محله بوده است.

احداث فضای سبز آیلند میانی و حاشیه انتهای بولوار خادم الشریعه پیشرفت 70 درصدی پروژه دیواره سازی کال دروی  

شهردار مشهد اعلام کرد:

 »رود پارک« پس از »کوه پارک«
شهردار مشهد با اشــاره به اینکه مصمم به 
ادامه اجرای بوستان چهل بازه هستیم، گفت: 
طبق برنامه ریزی های انجام شده، عملیات 
اجرایی ادامه بوســتان چهل بازه و رود پارک 

از اوایل مهرماه آغاز خواهد شد.
به گزارش صبح امــروز، محمد رضا کلائی 
بامدادروز گذشته در نشست بررسی و تعیین 
تکلیف پــروژه های بــزرگ منطقه 11 که 
با حضور جمعی از اعضای شــورای شــهر، 
معاونان شهردار، شــهردار منطقه و مدیران 
شهری برگزار شد، اظهار کرد: پروژه بوستان 
چهل بازه و رود پارک، مهر و ماه، بوســتان 
مادر و کودک و 165 پارک کوچک و محلی 
حوزه جنوب غــرب از مهمترین پروژه های 

منطقه 11 هستند.
وی با بیان اینکه ادامه اجرای بوستان چهل 
بازه و رود پارک در مجموع به مســاحت 98 
هکتار در ســه فاز طراحی شده است، افزود: 
فاز اول ایــن پروژه از پل نمایشــگاه تا پل 
ستاری به مســاحت 38 هکتار، فازدوم سید 

رضی تا دانشجو به مساحت 18 هکتار و فاز 
سوم از نمایشگاه تا پل پرتوی به مساحت 42 

هکتار اجرا خواهد شد.
شــهردار مشــهد بیان کرد: با توجه به آماده 
بودن اســناد و نقشــه های فاز اول بوستان 
چهل بازه و رودپــارک، عملیات اجرایی این 

فاز از چهار مهرماه آغاز خواهد شد.
کلائی خاطرنشان کرد: همچنین برای اجرای 
فاز دوم نیز اداره کل طرح ها و برنامه ها باید 
تا 10 مهرماه نقشه و طرح مربوط به فاز دوم 
را آماده و برای اجرا تحویل معاونت عمران، 
حمل و نقل و ترافیک و خدمات شهری دهد.
وی با بیان اینکــه اداره حقوقی باید موضوع 
معارضات واقع در مســیر بوستان چهل بازه 
را پیگیری کند، اضافه کرد: با رفع مشــکل 
معارضات، فاز سوم را نیز در ادامه فاز یک و 

دو اجرایی خواهیم کرد.
شــهردار مشــهد در ادامه، به برنامه ریزی 
های انجام شــده برای ایجاد دریاچه امید و 
زندگی در منطقه 11 اشــاره و تصریح کرد: 

این دریاچه را که ابتدا به صورت دریاچه ای 
ســاده خواهد بود، در دل رودپارک و بوستان 

چهل بازه اجرایی می کنیم.
فضای سبز بوستان چهل بازه باید تا عید 

نوروز امسال آماده شود
کلائی با اشــاره به اینکه در مجموع فضای 
ســبز بوســتان چهل بازه باید تا عید نوروز 
امسال آماده شود، گفت: در کنار فضای سبز 
و رودپارک پارکینگ مورد نیاز نیز باید در این 

محدوده در نظر گرفته شود.
وی ادامه داد: برای اطلاع رســانی و آگاهی 
شهروندان و همراه کردن آن ها ،در خصوص 
اجرای رودپارک و بوســتان چل بازه روابط 
عمومی باید نسبت به نصب تابلو های اطلاع 
رسانی در محدوده منطقه 11 و اطراف پروژه 

اقدام کند.
شهردار مشهد اظهار کرد: در مجموع در نظر 
داریم دو پارک کشــاورزی شــهری را برای 
کاشت محصولات ارگانیک در دو نقطه شهر 
از جمله بوســتان ٧0 هکتاری شهرک شهید 

رجایی و شــهید باهنر و همچنین بوســتان 
چهل بازه ایجاد کنیم، لذا برنامه ریزی های 
لازم برای این کار از ســوی معاونت خدمات 

شهری در اسرع وقت انجام شود.
کلائی در ادامــه به پروژه مهر و ماه واقع در 
منطقه 11 اشــاره و بیان کرد: این پروژه که 
قرار بود در زمینی به مســاحت 4.2 هکتار از 
باغ گل ها تا بولــوار وکیل آباد و به صورت 
مشــارکتی اجرا شــود اما پس از گذشت 10 

سال، هنوز اجرا نشده است.
وی افزود: لذا این پروژه باید در طرح تفصیلی 
بــه صورت الگویــی قابل واگــذاری و اجرا 
دیده شــود تا بتوانیم آن را برای تصویب به 
کمیســیون ماده پنج ببریم و پس از تصویب 
نسبت به جذب سرمایه گذار از طریق معاونت 

اقتصادی اقدام شود.
شهردار مشهد در خصوص طرح احداث پارک 
های کوچک و محلی در حوزه جنوب غرب، 
خاطرنشــان کرد: مشــاور طرح تفصیلی در 
حوزه جنوب غــرب ایجاد 165 پارک محلی 

و کوچــک را در لکه های باقی مانده در این 
منطقه در نظر گرفته است لذا امکان سنجی 
و برنامه ریزی های لازم برای عملیاتی شدن 

این پارک ها باید مورد توجه قرار گیرد.
هشت پارک بانوان در نقاط مختلف شهر 

مشهد وجود دارد
کلائی در ادامه به موضوع احداث پارک مادر 
و کودک در منطقه 11 اشــاره کرد بیان کرد: 
در حال حاضر هشــت پارک بانوان در نقاط 
مختلف شهر مشــهد وجود دارد، اما با توجه 
به نیاز بانوان به فضای ســبز بیشتر، برنامه 
ریزی برای تبدیل زمینی واقع در امامت 49 
به پارک مادر و کودک انجام شــده است که 
این کار نیز باید تا پایان سال به نتیجه برسد.
وی در خصــوص نامگــذاری پــروژه های 
شــهری نیز اضافه کرد: بــرای پروژه های 
عمرانی و شهری بزرگ مقیاس باید در همان 
آغاز نسبت به نامگذاری مناسب اقدام شود، تا 
مردم از ابتدا بدانند چه پروژه ای و با چه نامی 

در شهر اجرایی می شود

ایـران  آسـبادهای  پایـگاه  مدیـر 
از  ریـال  میلیـارد   10 مبلـغ  گفـت: 
محـل اعتبـارات ریاسـت جمهـوری 
آزادسـازی  و  محیـط  بهسـازی  بـه 
حریم آسـبادهای نشـتیفان خواف در 
اسـتان خراسـان رضـوی اختصاص 

یافـت.
بـه گـزارش صبـح امـروز  محمـد 
رکنـی بـا اعـلام ایـن خبـر افـزود: 
شـماره  بـه  کـه  ایـران  آسـبادهای 
میـراث  موقـت  فهرسـت  در   6192
جهانـی بـه ثبـت رسـیده اسـت در 
اسـتان های خراسـان رضوی،جنوبی 
و سیسـتان و بلوچسـتان قـرار دارند 

و مستندسـازی ، شناسـایی، معرفـی و مرمـت و احیـای آن هـا  در حـال انجـام اسـت.
او ادامـه داد: تاکنـون در اسـتان خراسـان رضوی 200 دسـتگاه آسـباد شناسایی شـده، از ایـن تعداد 125 

دسـتگاه دارای آثـار، شـواهد، بقایا و  عناصر سـازه ای و معماری اسـت.
مدیـر پایـگاه میـراث فرهنگـی آسـبادهای ایـران اظهـار کـرد: ایـن آسـبادهای شناسایی شـده در پهنه 
فرهنگـی و تاریخـی حـوزه جغرافیایـی شهرسـتان های خواف )شـهر نشـتیفان و شـهر سـنگان(، تایباد، 

کلات، تربت حیدریـه و روسـتاهای برآبـاد و مهرآبـاد و خرگـرد وجـود دارد.
رکنـی دربـاره اقدامـات انجام شـده بـرای ایـن آثـار تاریخی اظهار کـرد: تاکنـون از محل اعتبـارات ملی 
و اسـتانی اقداماتـی در حـوزه ثبـت، مرمـت، احیـای آسـبادها و  بافت هـای پیرامون، مستندسـازی فنی، 
طراحـی و نصـب تابلوهـای گرافیـک محیطـی و اطلاع رسـانی در محـدوده پایـگاه میـراث فرهنگـی 

آسـبادهای ایران انجام شـده اسـت. 
او ادامـه داد: هم چنیـن در همیـن راسـتا برنامـه پاک سـازی و حـذف سـازه های نامتناسـب کـه باعـث 
ایجاد  آسـیب های منظری و کاربردی  هسـتند، شناسـایی و نسـبت به مستندسـازی تا مرحله آزادسازی 
عرصـه و حریـم اقداماتـی ازجملـه پاک سـازی و بهینه سـازی سـایت به عنـوان یکـی از اولویت هـای 

پایـگاه در دسـتور کار قرارگرفته اسـت. 
مدیـر پایـگاه میـراث فرهنگـی آسـبادهای ایـران بـا اشـاره بـه درخواسـت و مشـارکت بسـیار خـوب و  
شایسـته سـاکنان، مالـکان محـدوده، بازدیدکننـدگان، گردشـگران )داخلـی و خارجـی (، پژوهشـگران 
و متخصصـان  حـوزه میـراث فرهنگـی و معمـاری و شهرسـازی گفـت:  اجرایـی کـردن ضوابـط و 
نشـتیفان،  شـهرداری  و  شـهر  اسـلامی  شـورای  مشـارکت  بـا  فرهنگـی،  میـراث  دسـتورالعمل های 
میـراث فرهنگـی، سـازمان برنامـه بودجـه، اسـتانداری، فرمانـداری، اداره کل میـراث فرهنگـی اسـتان 
پـس از مستندسـازی واحدهـای اولویـت دار کـه دارای کالبـدی نامتناسـب با طرح احیا سـایت آسـبادها 

اسـت. شناسایی شـده 
رکنـی یـادآور شـد: در همین راسـتا یک واحـد خدماتی کـه در حوزه تأمیـن مصالح سـاختمانی به متراژ 
550 مترمربـع و همچنیـن یـک واحـد 160 متری کـه در کار انبـار مصالح سـاختمانی و خدماتی فعالیت 

داشـت تملک شد.
مدیـر پایـگاه میـراث فرهنگـی آسـبادهای ایـران دربـاره منابـع مالـی اجـرای طرح هـا اظهـار کـرد: بـا 
اسـتفاده از منابـع اعتبـاری سـفر ریاسـت جمهـوری بـه مبلـغ یـک میلیـارد تومـان کار پاک سـازی و 
بهینه سـازی محیـط پیرامـون آسـبادهای نشـتیفان اجرایـی شـد و از فضـای آزادسـازی شـده در قالـب 
محلـی بـرای اجـرای برنامه های فرهنگی و نمایشـگاهی متناسـب با منطقه و اسـتان مورداسـتفاده قرار 

گرفت. خواهـد 

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
شهر مشــهد گفت: اتمام و بهره برداری از 
کارخانــه نوآوری، علاوه بــر هزینه تملک 
در گذشــته، بالغ بر ٧0 میلیاردتومان برای 
مدیریت شهری مشهد هزینه دارد و تاکنون 

پروژه ٧0 درصد پیشرفت داشته است.
به گــزارش صبح امــروز، بتــول گندمی 
درخصوص پــروژه کارخانه نوآوری با بیان 
اینکه یکی از اقدامات خوب شورای پنجم، 
تبدیل کارخانه کوکا، ایــن فضای قدیمی 
و خاطره انگیز شــهری به فضایی است که 
هم خاطــرات را زنده نگه  می دارد و هم در 

راستای اقتصاد شهری و زندگی امروز شهروندان و کسب وکارهای نو و حل مسائل شهری نقش موثری 
ایفا می کند، گفت: این ایده بسیار ارزشمند در ابتدای سال 9٧ توسط حوزه معاونت برنامه ریزی شهرداری 

مشهد مطرح و عملیاتی شد.
وی در ادامــه اظهارکــرد: در ابتدا بحث هایی مطرح بــود تا این فضای با ایــن ویژگی های خاص به 
فعالیت هایی با جنبه تجاری- اقتصادی ارزنده همچون ســاخت مراکز تجاری و اقتصادی اختصاص پیدا 
کند و مرکزی برای حضور گردشگر و توریست باشد ولی تبدیل به کارخانه نوآوری و مکانی برای حضور 
نخبگان مشهد شد تا از این طریق در راستای حل مسائل شهر با رویکرد زندگی امروزی و فناوری های 

مدرن گام بردارند.
گندمی افزود: این پروژه تاکنون ٧0 درصد پیشــرفت داشــته و قرار اســت ظرف 2 الی 3 ماه آینده به 

بهره برداری برسد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد با بیان اینکه در بودجه سال جاری 30 میلیاردتومان 
برای این پروژه پیش بینی شــده است، تصریح کرد: بخشــی از این اعتبار برای عملیات عمرانی فضای 
کارخانه و بخشی فضای سبز و پارکینگ و پیاده روسازی اطراف میدان است؛ براساس درخواست شهردار 

برای تکمیل پروژه 30 میلیاردتومان دیگر نیز به این اعتبار در اصلاح بودجه افزوده خواهد شد.
گندمــی گفت: با توجه به تغییرات روزانه بهای کالاها، هزینه های پروژه نیز افزایش پیدا کرده که قرار 

شده با هماهنگی، شهرداری روند پیشرفت پروژه را جلو ببرد.
وی با بیان اینکه بهره بردار پروژه انتخاب شــده و قرار اســت شهرداری اعتبار لازم جهت تجهیز را نیز 
به شــورا اعلام کنند و همزمان لایحه ایجاد زون فناوری در مشــهد هم در شوراست، افزود: از زحمات 
و تلاش های مهندس »آل شــیخ« که نگاه عمیق و دقیقی به مســائل شــهری داشتند، تقدیر و تشکر 
می کنیم؛ درحال حاضر در نقطه ای قرار داریم که نگرانی های بسیاری از افراد در این منطقه و درخصوص 

این مکان دغدغه مند برطرف شده است و این کارکرد شهرداری ایجاد رضایت نیز بدنبال داشته است.
گندمی خاطرنشــان کرد: برآیند این کارکردها بسیار موثر بوده و نشان می دهد جلوتر از نیازهای مردم، 
مدیریت شــهری حرکت کرده است و بسیار خرسندیم که مدیریت جدید معاونت هم گام هایی با جدیت 

و در ادامه گذشته برمی دارد.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شــورای شهر مشــهد افزود: یکی از نکات بارز پروژه احداث کارخانه 
نوآوری، انتخاب یکی از بانوان بســیار فعال شهرداری بعنوان مدیر پروژه است؛ با این انتصاب، ظرفیت 

خوبی در بدنه مدیریت شهری معرفی شده است.
گندمی با بیان اینکه حوزه برنامه ریزی در دوره مدیریت شــهری برخاسته از شورای پنجم، ارتقاء بسیار 
خوبی پیدا کرده و روز به روز در جهت پیشرفت گام برداشته است، گفت: امیدواریم تا پایان دوره، تعداد 
زیادی از اســتارتاپ ها و شتاب دهنده ها در این مرکز مســتقر شوند و با نظرات خود یاری رسان مدیریت 

شهری باشند.
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بنا:  چه زمانی گفتم رجالم که می گویند مگر قحط الرجال است؟

 مگر عروس خانه ام که ناز کنم
ســرمربی تیم ملــی فرنگی گفــت: این چه 
حساســیتی اســت که روی اســم محمد بنا و 
واژه های قهر و ناز کردن ایجاد کرده اند، مگر من 

عروس خانه ام که ناز کنم؟
محمد بنا در خصــوص اتفاقــات رخ داده 10 
روز اخیر اظهار داشــت: نمی دانم این چیزهایی 
که در موردم نوشته شــد، از کجا آمد. مگر من 
مصاحبه مستقیم با جایی یا خبرنگاری داشتم که 
یک دفعه همه جا پُر شد که بنا می خواهد برود؟ 
بعد گزینه ها را هم برای خودشان تعیین کردند 
و آقای طالقانی هم گفت محمد بنا ناز می کند و 
نــازش هم خریدار دارد. مگر من عروس خانه ام 
کــه ناز کنم؟ آن هم در شــرایطی که مردم در 

سختی هستند و کسی حق ناز کردن ندارد.
ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ادامه داد: من 
درددلی داشتم و برای دبیر نوشتم. این تفکرات 
خودم بود. چون فکر می کردم جهانی که هیچ، به 
احتمال قوی امکان دارد که المپیک حتی برگزار 
نشود و لغو شــود. گفتم سرمربی جوان بگذارید 
که لااقل فرصت کار کردن تا المپیک بعدی را 
داشته باشــد. دبیر همان موقع جوابم را داد که 
اصلا حرفش را نزن و من هم حرفی نزدم. بعد 
دیدم سایت ها و صفحات مجازی پُر شد از قهرِ 

دوباره محمد بنا و حتی دفعاتش را هم نوشــته 
که فلانی دائم قهر و استعفا می کند؛ شماره هم 

می زدند.
بنا عنوان کرد: حتی می نوشــتند قهرهای من 
کی و کجا بوده در حالی که هر چیزی هم بود، 
دلیل مخصوص به خود را داشــته است. اولین 
قهــر من مربوط به روزگاری بود که رقابت بین 
حسن رنگرز و حمید ســوریان بود. دوستان به 
خاطر ســابقه و عقبه حسن رنگرز، می گفتند او 
باید به جهانی بوداپســت برود و نظر من روی 
ســوریان بود. بعدش هم مشخص شد اگر این 
ایستادگی من نبود حالا هفت تا مدال جهانی و 
المپیک نداشتیم.سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
با تاکید بر اینکه قهر و اســتعفایی در کار نبوده، 
خاطرنشــان کرد: من اصلا نرفتم که بخواهم 
برگردم. خــودم این را قبول دارم که همیشــه 
نمی شود قائم به یک نفر باشیم. در این سال ها 
همیشــه سعی  کردم به مربیانم حتی آنهایی که 
سابقه قوی نداشــتند چه از نظر قهرمانی و چه 
شــناخت مردم از آنها، انگیزه و روحیه بدهم که 
امروز هر کدام آنها توانایــی این را در خود می 
بینند که سرمربی تیم ملی شوند، همانطور که به 
کشتی گیران این روحیه و انگیزه را داده ام. همه 

با کمک همدیگر به این جایگاه رسیده ایم. برخی 
مربیان را در مقاطعی به تیم ملی آوردم، به عنوان 
مثال در رابطه با  رسول جزینی، چند سال مربی 
ســنگین وزن نداشتم و خودم با سنگین وزن ها 
کار می کردم. آنقدر چرخیدم و گشتم تا بعد از دو 
سه سال، یکی مثل جزینی را گیر آوردم و همه 

دیدند که چقدر هم مفید بود.
وی با اشــاره به اینکه باید کســانی باشند که 
توانایی ســرمربیگری تیم ملی را داشته باشند، 
افزود: در اینکه ما مربیان فهمیده و عالی داریم، 
شکی وجود ندارد ولی در رابطه با سرمربیگری 
یک مقداری کمبــود داریم. اگر درســت فکر 
کنیــم و یکی دو تا از این بچه هــا را بیاوریم و 
خودمان کنارشان باشیم، در زمان مقتصی شرایط 
سرمربیگری را پیدا می کنند. تا ابد که محمد بنا 
نمی تواند ســرمربی تیم ملی باشد. شرایط سنی 
من طوری اســت که باید بــه فکر بود. به قول 

برخی از دوستان، پیر شده ام.
بنــا در پاســخ به این ســوال کــه روی کدام 
شاگردانش به عنوان سرمربیان آینده تیم ملی، 
نظر دارد، به تسنیم گفت: در مورد حمید سوریان 
که قبلا گفتم و یکی از کسانی هستم که خیلی 
اعتقاد دارم او می تواند ســرمربی بزرگی شود. 

یکــی دیگر از این نفــرات، حبیب الله اخلاقی 
هســت. می توانیــم در کادرهای تیــم ملی یا 
ســرمربی یا مربی رده های پایه از قاسم رضایی 
هم استفاده کنیم. قاسم دلسوزانه دارد در شهرش 
به کشتی فرنگی کمک می کند ولی سرمربیگری 
در رده های پایه با بزرگسالان تفاوت زیادی دارد.

سرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی افزود: کار در 
کشــتی پایه، ســازندگی و توجه به جزئیات و 
فوندانسیون اســت ولی در بزرگسالان مدیریت 
هســت. یعنی تقریبا ساختار ساخته شده و فقط 
پازل ها را باید به هم بچسبانیم. دیگر کشتی گیر 
جزئیات را یاد گرفته و در تیم ملی بزرگســالان 
به یکسری تاکتیک ها و تصویرسازی ذهنی در 
رابطه با اینکه می تواند به آن بالاها برســد، نیاز 
دارد. به همیــن دلیل کار مربیگری در رده های 
پایه و بزرگســالان خیلی با هم تفــاوت دارد. 
مثلا یکی مثل قاســم رضایی یا امید نوروزی 
هستند که می توانند به ما کمک کنند. خیلی از 
مربیان من مثل ناصر نوربخش که در تیم ملی 
بزرگسالان هم بود، یا جمشید خیرآبادی که چند 
سال مربی تیم ملی در ایران و بعد هم سرمربی 
در خارج از کشور بود، باید فرصت سرمربیگری 
پیدا کننــد. مثل همان فرصتی که به محمد بنا 

داده شــد، اینها هم باید فرصت داشــته باشند 
که توانایی شان را نشان دهند.وی تصریح کرد: 
کسی از آدمی مثل رضا سیم خواه که هزار جور 
لیاقت داشــت، یا عبدالله چمن گلی که بعد وارد 
کار مدیریتی شد، صحبت نمی کند. حالا صحبت 
از گزینه هایی اســت که تاکنون فرصت عرض 
اندام در سرمربیگری تیم ملی فرنگی را نداشته اند 
و این هم طبیعی اســت. من هر کاری از دستم 
برآمده در رابطه با کشتی انجام دادم و تا زمانی 
که قدرت دارم باز هم وظایفم را انجام می دهم. 
بالاخره من یک زمانی باید بروم و مثلا اینطور 
نباشــد که از لندن تا ریو 6 تا ســرمربی عوض 
کنیم. این کار آزمون و خطاو مهره سوزی است. 
باید فکر عاجلی برای آینده کشتی فرنگی کرد. 
محمد بنا می گوید من مخلص مردمی هستم که 
در این شرایط سخت اقتصادی، دلخوشی شان به 
مدال بچه ها و موفقیت های ورزشــی است.  بنا 
می ماند و تا المپیک هم کارش را انجام می دهد 
اما بالاخره باید فکری برای آینده داشت. من این 
را برای علیرضا دبیر نوشته بودم که درددلی بود. 
گفتم در این مدت مربیان جوان را به کار بگیرد 
که به درد آینده کشتی فرنگی ما بخورند که دبیر 

گفت اصلا حرفش را هم نزن.

511/3اداره کل ثبت اسناد واملاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زبرخان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وســاختمانهای فاقد سندرســمی نظر به دســتور مواد 1 و 3 موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مصوب 1390/09/20 مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زبرخان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اشرف بیگم 
قدمگاهی فرزند سلیمان به شماره شناسنامه 193٧ صادره از قدمگاه در یک باب ساختمان 
به مساحت289/29 متر مربع در قسمتی از پلاک 421 فرعی از 135 اصلی بخش 3 زبرخان 
واقع در اراضی قدمگاه از محل مالکیت ثبتی سید ابراهیم قدمگاهی فرزند سیدحسن محرز 
گردیده است. لذا به موجب ماده 3قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی وماده 13آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15روزاز طریق 
روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و درروستا ها رای هیات الصاق تا در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی  تقدیم 
نمایند ودر این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 
خواهد شد وصدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرربه دادگاه نخواهد بود برابرماده13آیین 
نامــه مذکور پس از تنظیم اظهار نامه حــاوی تحدید حدودمراتب را در اولین آگهی نوبتی 
وتحدید حدود  به صورت همزمان با اطلاع می رســاند ونسبت به املاک در جریان ثبت 
وفاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را بصورت اختصاصی منتشر می 

نماید . تاریخ انتشار نوبت اول:  99/6/11 . تاریخ انتشار نوبت دوم: 26 /99/6
سید حسن پورموسوی -رئیس ثبت اسناد واملاک زبرخان

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 1399603062٧100159٧ هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
مرضیه جوادیان فرزند قاســم به شماره شناسنامه 6٧9 صادره از مشهد در ششدانگ یک 
باب کارگاه  به مســاحت  290/23 متر مربع قســمتی از پلاک 224 فرعی از  155 اصلی 
بخش  9 واقع در  بلوار رسالت 129 طالقانی 12 قطعه دوم سمت راست خریداری از مالک 
رسمی آقای محمد علی معنوی  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م.الف483 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/11. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/6/26
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 1396306003015856 ورای اصلاحی 
1399603062٧10016٧6 هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نســاء باستانی فرزند حسن به شماره شناسنامه 
3 صادره از قائنات در ششــدانگ یک باب خانه به مساحت  215/12 متر مربع قسمتی از 
پلاک 60   اصلی بخش 9  واقع در بلوار طبرسی دوم بعد از پل فجر بین ٧و9 پلاک 365 
خریداری از مالک رسمی خانم زهرا سید پور نوراور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. م.الف485 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/11. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/6/26
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

مفقودی
 برگ ســبز خودرو ســواری سیســتم ســیتروئن تیپ زانتیا مــدل 1381 به شــماره پلاک

  53 ایران 255 ط 59  به شــماره موتور 02000336 و شــماره شاسی 00100903 مربوط به 
رضا جعفری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دســتور مواد 1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/9/20 وبرابر رای شــماره 139960306020000005 مورخ 1399/1/23 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجستان تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای حسین شیرزاد به شناسنامه شماره 14 کد ملی  5629925٧25 
صادره  بجستان  فرزند  عباس درششدانگ یکباب ساختمان  مشتمل بر یکباب مغازه و طبقه 
فوقانی  به مساحت  50  مترمربع قسمتی از پلاک شماره 9 فرعی از 2- اصلی  واقع در خراسان 
رضوی بخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجستان از محل مالکیت شهرداری بجستان به آدرس 
بجستان – خیابان هفت تیر- چهارراه شهید مطهری – شیرینی سرای  ستوده پلاک شهرداری 
122و124 محرز گردیده اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 روز 
از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالنتشار در شهرها ودرروستاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه 
اشــخاص ذینفع به ارای اعلام شده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و 
درروســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خــود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل 
دهــد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتیکه 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواست به دادگاه عمومی محل 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست .تاریخ انتشارنوبت اول10 /1399/6 .تاریخ انتشارنوبت دوم 1399/6/26 

مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/2ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ســاختمانهای  فاقد سند رســمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مصــوب 1390/9/20 و برابر رای شــماره 
13996030600600093٧ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم راضیه صداقتی اسماعیلیان 
فرزند جهان بخش به شــماره شناسنامه 18634 صادره از کاشمر نسبت به ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت  31/٧3 متر مربع) سی ویک و هفتاد وسه صدم مترمربع( قسمتی از پلاکـ   
562 فرعی از اراضی شــاهده پلاک 129 اصلی دهستان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش 
یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از ورثه مالک رســمی مهین رجبی محرز گردیده 
اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهــی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق 
روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت 
به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 
سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 6/10/ 1399 . تاریخ  

انتشار نوبت دوم: 1399/6/26
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

 الکس نوری، گزینه قطعی نیمکت استقلال
با منتفی شدن بازگشت آندره اســتراماچونی به تیم فوتبال استقلال، مسئولان این باشگاه 
انتخاب »الکساندر نوری« مربی ایرانی - آلمانی و سرمربی سابق هرتابرلین و وردربرمن را 

در دستور کار قرار داده اند.
به گزارش مهر، با شــرایطی که آندره استراماچونی برای بازگشت به استقلال پیش کشیده 
بود، موانع بزرگی پیش روی مسئولان این باشگاه برای جذب مجدد وی بوجود آمد. هرچند 
پیش از آن هم وزارت ورزش و هم فدراســیون فوتبال و ســازمان لیگ مخالفت خود را با 
بازگشــت اســتراماچونی در پی قانون منع به کارگیری مربی و بازیکن خارجی اعلام کرده 

بودند.
اســتقلال فصل گذشــته را با اســتراماچونی آغاز کرد و در ادامه نیمکت آبی ها به فرهاد 
مجیدی رســید. مجیدی با این تیم نایب قهرمان لیگ شد ولی در فینال جام حذفی مقابل 
تراکتور شکســت خورد و از رســیدن به عنوان قهرمانی بازماند. درست در روزهای بعد از 
پیروزی استقلال مقابل پرسپولیس در نیمه نهایی جام حذفی، اختلاف مدیرعامل استقلال 
و مجیدی علنی شــد تا رســماً پرونده ادامه کار مجیدی در این باشگاه بسته شود.با جدایی 
مجیدی و منتفی شدن بازگشت استراماچونی، مسئولان این باشگاه سراغ گزینه بعدی خود 
رفتند. این برنامه که قبلًا هم درباره آن خبرهایی منتشــر شده بود، مشتمل بر سرمربیگری 
الکســاندر نوری مربی دو رگه ایرانی - آلمانی اســت و مذاکره با این مربی جدی تر از قبل 

دنبال می شود.
نوری بارها از علاقه خود برای حضور در ایران و کار در کشــورمان صحبت کرده بود. وی 
سابقه کار به عنوان سرمربی تیم های هرتابرلین و وردربرمن آلمان را هم در کارنامه دارد و 
مدتی هم دستیار »کلینزمان« در تیم هرتابرلین بود.کادر فنی الکساندر نوری برای استقلال 
هم از نفراتی تشــکیل شده است که قبلًا سابقه بازی در این تیم را داشته اند از جمله آرش 
برهانی و فریدون زندی.زندی دوره های مربیگری خود را در آلمان پشــت سر گذاشته و در 
صورت توافق نهایی، نوری را روی نیمکت تیم ســابق خود همراهی می کند.گفته می شود 
برای پســت سرپرستی هم یکی از بازیکنان ســابق استقلال که در سالهای اخیر از فوتبال 
خداحافظی کرده، مدنظر قرار دارد. با این حساب و در صورتی که مذاکره استقلال با نوری 
به نتیجه نهایی برســد، باید شاهد تحولات گسترده ای روی نیمکت آبی ها باشیم؛ نیمکتی 
که باوجود قانون منع به کارگیری مربیان خارجی رنگ و بوی ایرانی - آلمانی خواهد داشت.

پیشنهاد جدید برای مدافع تیم ملی فوتبال
با اعلام یک رســانه ترکیه ای، سیدمجید حســینی با یکی از باشگاه های سوپر لیگ ترکیه 

در حال مذاکره است.
به گزارش مهر، در روزهای گذشــته خبرهایی از پیشنهاد باشگاه های مختلف به سیدمجید 

حسینی مدافع ایرانی تیم ترابوزان اسپور ترکیه منتشر شده است.
در حالی که از باشــگاه های ســمپدوریا ایتالیا، اندرلخت بلژیک و پورتوی پرتغال به عنوان 
تیم های خواهان حسینی یاد می شود امروز رسانه های ترکیه خبر از پیشنهاد جدیدی به این 

مدافع ایرانی داده اند.
حســاب کاربری نقــل و انتقالات فوتبال ترکیه در توئیتر در خبری مدعی شــد باشــگاه 
»گازنتپ« که در سوپرلیگ ترکیه حضور دارد یکی از مشتریان حسینی بوده و مذاکراتی با 

این مدافع ایرانی انجام داده است.

TELEGRAM.ME/Sobh_Emrooz @Sobh_Emrooz
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مشکلات کشور با رئیس جمهور زن یا نظامی قابل حل نیست
هــادی غفاری عضو مجمع نیروهای خط امــام به خبرآنلاین گفت:راه 
افزایش مشــارکت در انتخابات این است که، با سعه صدر و بدون بازی 
سیاسی برخورد کنیم و دست از نظارت استصوابی بکشیم و اجازه دهیم 
این افراد خود را در معرض رأی مردم قرار دهند. در برخی شهرســتان ها 
تنها »یک« درصد از واجدین شرایط در دور دوم انتخابات مجلس شورای 
اســلامی در پای صندوق های رأی حاضر شده اند.کشور نیازمند رئیس 
جمهوری اســت که فن مذاکره را بداند و بر اســاس قانون عمل کند. 
شاید برخی از کاندیداهای انتخاباتی با نیات پوپولیستی موضوع معیشت 
را مطرح کنند، اما این موضوع قطعا یکی از مسائل مهم در امروز کشور 
اســت. این که اعلام می شود خدمات رســانی کمیته امداد امام خمینی 
)ره( ســه برابر شده است، افتخار نیســت؛ بلکه این موضوع عین ذلت 
است! مشــکلات موجود با حضور یک رئیس جمهور خانم، چهره های 
برجسته حوزوی و حتی نظامی؛ قابل حل نیست.برای کاندیداتوری زنان 
در انتخابات ریاست جهموری؛ همه پرسی برگزار کنیم. بنده فکر می کنم 

انتخابات سال 1400 به صورت دو مرحله ای برگزار شود.

میزان خطای پیامک های کشف  حجاب چقدر است؟
فرمانده انتظامی تهران بزرگ:در یک طرح گســترده که در کل کشــور 
انجام می شــود، ممکن اســت خطا یا اشــتباه هم وجود داشته باشد. ما 
در مراجعــه مردم عزیز به پلیس دربــاره پیامک های دریافتی، ملاک را 
صحبت ها و اظهارات مردم می دانیم و این طور نیست که بخواهیم اصرار 
کنیم حتما آن ها مرتکب کشف حجاب در خودرو شده اند.در اکثر موارد هم 
ملاک ما همین نظرات مردم است و بر مبنای آن تصمیم گیری می کنیم. 
میــزان خطاها در اجرای این طرح مثلا ممکن اســت یک یا دو درصد 

باشد./ روزنامه خراسان

با پول ویلموتس می شد تا 8 فصل استراماچونی را در استقلال 
نگه داشت

فدراســیون فوتبال در پرونده مارک ویلموتس به پرداخت 16٧ میلیارد 
تومان محکوم شــد. این در حالی اســت که با هزینه ویلموتس می شد 
اســتراماچونی را تا 8 فصل در استقلال نگه داشــت. قرارداد ویلموتس 
با فدراســیون فوتبال برای 3 ســال 8 میلیون یورو بوده است.یعنی به 
طور میانگین ســالی 2 میلیون و 250 هزار یورو.این در حالی اســت که 
اســتراماچونی برای هر فصل رقمی در حدود ٧50 هزار یورو دستمزدش 
بوده است. با حسابی سرانگشــتی می شود گفت که اگر قرار بود چنین 
رقمی را برای مربیان با کیفیت در لیگ برتر خرج کنند می شــد با پول 

ویلموتس و تقریبا برای 8 فصل استراماچونی را در استقلال حفظ کرد!

ترامپ ایران را تهدید کرد
دونالــد ترامپ در صفحه توئیتر خود نوشــت: بر اســاس گزارش های 
رســانه ای، ایران احتمالا در حال برنامه ریزی یک ترور یا حمله دیگری 
علیه ایالات متحده برای گرفتن انتقام کشتن ]سردار[ سلیمانی است که 

بــه دلیل برنامه ریزی او برای حمله ای در آینده، قتل نیروهای آمریکایی 
و رنجی که ســال ها ایجاد کرد، انجام شد. هر حمله ای توسط ایران به 
هر شــکلی علیه ایالات متحده، با حمله ای به ایران با شدت 1000 برابر 

پاسخ داده می شود!

الله کرم تکلیف انتخابات 1400 را روشن کرد
جواد امام، فعال سیاســی اصلاح طلب گفت:الله کــرم همه چیز را درباره 
انتخابات آینده روشن کرد. او گفته است ما چیزی به نام انتخابات نداریم 
و در واقــع انتخابات درون یک جریان اســت. عملا الله کرم انتخابات را 
منتفی دانسته  و یک رقابت درون جریانی دانست. اصولگرایان قرار است 
از میان خودشان یک فرد را انتخاب کنند و با توجه به مسیری که تاکنون 
ما، شاهد آن بودیم عملا اصولگرایان نمی خواهند مشارکتی داشته باشند 

و به دنبال مشارکت مردم نیستند./برنا

حذف در کتاب های درسی به محیط  زیست هم رسید!
در حالیکه هفته گذشته حذف تصویر دختران از روی جلد کتاب ریاضی 
سوم دبستان با اعتراض های گسترده ای در فضای مجازی همراه شد که 
به عذرخواهی وزیر انجامید، بررسی ها نشان می دهد که جرح و تعدیل در 
کتاب تعلیمات اجتماعی پایه هفتم و نهم به محیط زیست هم کشیده شده 
است.یکی از تصاویر حذف شده، بازدید دانش آموزان دختر از موزه تاریخ 
طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست است که مشخص 
نیست به چه دلیلی آن را حذف کرده و عکس یک ساختمان نیمه کاره را 
جای آن قرار داده اند. نکته عجیب این است که در عکس حذف شده معلم 
چادر به سر داشت، دانش آموزان دختر نیز یونیفورم مدرسه پوشیده  بودند 

و حتی هدبند داشتند که مو از مقنعه بیرون نیامده باشد.

یک نماینده مجلس: دنبال نهادی هستیم که تولیت شبکه های 
اجتماعی را قبول کند

نماینده خاش در مجلس شورای اسلامی، گفت: هنوز دستگاهی تولیت 
مدیریت و ســاماندهی شبکه های اجتماعی و فضای مجازی را نپذیرفته 
اســت. اسماعیل حسین زهی درباره چرایی عدم رفع فیلتر توئیتر با توجه 
به فعالیت مقامات و مســئولان رســمی در این شــبکه های اجتماعی، 
گفت: همکاران ما در مجلس شورای اسلامی دنبال آن هستند که یک 
ســاماندهی را در شــبکه های اجتماعی ایجاد کنند. البته الان دنبال آن 
هســتند که نهاد یا دستگاه تولیت این ســاماندهی را عهده دار شوند که 
فعلا دستگاهی این تولیت را قبول نکرده است. نماینده خاش در مجلس 
شــورای اسلامی همچنین در پاسخ به این پرســش که آیا موافق رفع 
فیلترینگ توئیتر هستید، گفت: واقعا نمی دانم درباره این مساله چه بگویم! 
به هرحال ما امروز در یک جامعه پویا زندگی می کنیم و بهتر است درباره 

این مسائل بهترین تصمیمات لازم اتخاذ شود.

حکم پرونده »روح الله زم« صادر شده
رئیس دیوان عالی کشــور گفــت:  حکم پرونده »روح الله زم« و ســایر 

معترضان حوادث آبان ماه اعلام شــد. حجت الاسلام والمسلمین سید 
احمد مرتضوی مقدم روز ســه شنبه در حاشیه نشست هیات عمومی در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره حکم اعدام سه نفر از معترضان 
حوادث آبان 1398 گفت: این پرونده در حال رســیدگی اســت. وی در 
واکنش به ارســال نامه ای از سوی وکیل این سه متهم به دیوان عالی 
کشــور گفت: هر نامه ای که می آید به روی پرونده می رود. مرتضوی 
مقدم در پاسخ به سوالی درباره پرونده بابک زنجانی گفت: این پرونده تمام 
شــده و دست دیوان عالی کشور نیست و در مرحله اجراست. وی درباره 
پرونده شکات سکه ثامن که به دیوان عالی ارسال شده گفت: هنوز چیزی 

در هیات عمومی اعلام نشده است.

پیشنهاد نامگذاری خیابانی به نام آیت الله صانعی در تهران
حسن خلیل آبادی عضو شورای شهر تهران گفت: پیشنهاد من این است 
که شورای شهر خیابانی را به نام مرحوم آیت الله یوسف صانعی نامگذاری 
کند. عضو شــورای شــهر تهران تصریح کرد: هنوز در مورد اینکه کدام 
خیابان به نام آیت الله صانعی نامگذاری شود، پیشنهادی مطرح نکرده ام. 
او در خصوص مخالفت فرمانداری تهران با نامگذاری سه خیابان به نام 
مرحوم بازرگان، اعظم طالقانی و ســهیل گوهری گفت: نامگذاری معابر 
مصوبه شورا نیســت، بلکه تصمیم شورا است و هیأت تطبیق مصوبات 
فرمانــداری فقط در مــورد مصوبات می تواند ورود کنــد و حق ورود به 
تصمیمات را ندارد. خلیل آبادی افزود: در دوره های قبل شورای شهر هم 
نامگذاری ها به فرمانداری ارســال نمی شد و ما هم موضوع نامگذاری ها 
را ارســال نکرده ایم، چون تصمیم شورا است. به عنوان مثال برای اینکه 
جلسات شورا در چه روزهایی تشکیل شود، رأی گیری صورت می گیرد و 
به عنوان یک تصمیم عملیاتی می شود و فرمانداری هم به این موضوع 

ورود نمی کند.

بعد از محرم و بازگشایی مدارس، تعطیلی نماز جمعه توجیه ندارد
حاج علی اکبری، رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه با بیان اینکه 
به نظر می رســد که کمترین ریسک و مخاطره را در نماز جمعه داریم، 
گفت: نماز جمعه کاملا قابل کنترل است. در حال حاضر بعد از محرم و 
بازگشایی مدارس و دانشگاه ها، توجیهی برای عدم برگزاری نماز جمعه 
وجود ندارد. در عین حال بی انضباطی هم تاکنون وجود نداشــته است. 
مردم هم خودشان بسیار رعایت می کنند. شرایط فعلی اقتضا می کند که 
با دستور ستاد ملی کرونا که نماز جمعه را برگزار کنیم و اکنون وقت این 
اســت که وضعیت قرمز و سفید شهرها برای نماز جمعه برداریم. اکنون 
در اکثر کشــور در شــهرهای کوچک نماز جمعه برگزار می شود، اما در 
شهرهای بزرگ وجود ندارد. برای تهران پیش از این یک کمیته تشکیل 
شــده و تمام جوانب کار را سنجیده اند و تا نزدیکی برگزاری نماز جمعه 

هم رفتیم، اما ملاحظاتی مطرح و وضعیت تهران بد شد که ناچار شدیم و 
مجددا اعلام تعطیلی کردیم.

فائزه هاشمی: هوس بازی می کنند می گویند پرستو بود
فائزه هاشمی در گفت وگو با شرق درباره اخبار افشاگری تجاوز در ایران 
و احتمال وجود چنین فضای در سیاســت ایران و در پاسخ به این سوال 
که » در عرصه سیاست بحث آزار جنسی را در فعالیت سیاسی برای زنان 
چطور می بینید؟ برای زنی که خارج از دولت فعالیت سیاســی می کند و 
منتقد است یا برای نماینده مجلس. فضا را چطور می بینید. موردی در این 
زمینه شنیده اید؟ » گفت: متأسفانه عمدتا با اسم صیغه تمامش می کنند. 
بخشی از سیاست مداران و مردان ما آلوده شده اند. مردان هم لفظ پرستو 
را یاد گرفته اند و از آن سوء استفاده می کنند. هوس بازی های خودشان را 
ربط می دهند به وجود پرســتوها، در صورتی که بر عکس است؛ یعنی اول 

این رابطه است و بعد این خانم ها تبدیل به پرستو می شوند. 

افشاگری مایکل کوهن از ریشه تنفر ترامپ از اوباما
وکیل سابق رئیس جمهور آمریکا در اظهاراتی گفته تنفر »دونالد ترامپ« 

از »باراک اوباما« کاملًا به مسائل نژادی مربوط می شود.
به گزارش تابناک به نقل از فارس، »مایکل کوهن«، وکیل سابق دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور آمریکا طی صحبت هایی در شــبکه »ای بی سی« 
گفته تنفر ترامپ از باراک اوباما، رئیس جمهور پیشــین این کشــور به 
مســائل نژادی باز می گردد.به نوشته وبگاه هافینگتون پست، کوهن در 
اظهارات خود گفت ترامپ هرگز درک نکرده که آمریکایی ها چگونه به 
یک باره اولین رئیس جمهور سیاهپوست را انتخاب کردند.وی گفت که 
معتقد است دلیل تنفر ترامپ از اوباما یک مسئله »کاملًا نژادی« است.
کوهن افزود: »من معتقدم که این موضوع به این حقیقت باز می گردد که 
باراک اوباما سیاهپوســت است.«مشاور سابق ترامپ همچنین دلیل این 
تنفر را تحصیلات دانشــگاهی اوباما در دانشگاه هاروارد دانست.مایکل 
کوهن پیش از این گفته بود چنانچه ترامپ در انتخابات شکست بخورد، 
در فاصله 11 هفته باقی مانده تا برگزاری مراســم تحلیف رئیس جمهور 
بعدی از سمتش کناره گیری کرده و اداره امور را به »مایک پنس« محول 
خواهد کرد.انتخابات ریاست جمهوری آمریکا قرار است روز 3 نوامبر برگزار 
شود. در کمتر از دو ماه باقی مانده تا این انتخابات شرکت های نظرسنجی 
فعالانه نظر رأی دهندگان را برای پیش بینی نتیجه انتخابات ثبت می کنند.
نتایج اکثر نظرسنجی هایی که این روز ها منتشر می شوند از پیشتاز بودن 

»جو بایدن«، نامزد حزب دموکرات در برابر دونالد ترامپ خبر می دهند.

حمله به کاروان دیپلماتیک انگلیس در عراق
اخبار ضد و نقیض در عراق حاکی اســت که براثر انفجار بمب در بغداد 

یک افسر انگلیسی کشته شد اما سفارت انگلیس در بغداد با انتشار بیانیه 
ای، ضمن تایید حمله به کاروان دیپلمات های انگلیسی، کشته شدن یک 

افسر را تکذیب کرده است.
به گزارش تابناک به نقل از ایرنا، گروه تازه تاســیس »سرایا المنتقم« با 
انتشار بیانیه ای مسوولیت حمله به کاروان دیپلماتیک را در پیش از ظهر 
امروز در بغداد بر عهده گرفت و در همین راســتا کانال خبری »صابرین 

نیوز« اعلام کرد که یک افسر انگلیسی در این حادثه کشته شده است.
در همین حال ســفارت انگلیس در بغداد با انتشار بیانیه ای کوتاه، کشته 
شدن افسر این کشور را تکذیب کرد.طبق اعلام بیانیه، یک بسته انفجاری 
کاروان خودروهای دیپلماتیک سفارت انگلیس را هدف قرار داد اما تلفاتی 
به دنبال نداشته است.پیش از این تلویزیون »النجبا« ارگان خبری گروه 
مقاومت اسلامی »جنبش النجبا« در خبری کوتاه به نقل از منابع امنیتی 
عراق اعلام کرد که بمب منفجر شــده در یکــی از ورودی های منطقه 
امنیتی »سبز« در بغداد، خودرو حامل کمک های پشتیبانی برای نیروهای 
آمریکایی را هدف قرار داده است.این منبع به خسارت یا تلفات احتمالی 
انفجار این بمب اشــاره نکرده اســت.از طرفی خبرگزاری »اسپوتنیک« 
روسیه به نقل از منابع امنیتی عراق اعلام کرد که بمب منفجر شده یک 
کاروان حامل دیپلمات های انگلیســی را در بغداد هدف قرار داده، بدون 
اینکه به خسارت احتمالی این حادثه اشــاره ای کرده باشد.منابع خبری 
عراق پیش از ظهر امروز از انفجار شدیدی در منطقه امنیتی سبز خبر دادند 
که متعاقب آن نیروهای امنیتی این کشور در ورودی حدفاصل بین منطقه 
امنیتی سبز و جاده منتهی به فرودگاه بغداد به حالت آماده باش درآمدند 
و نیروهای آمریکایی داخل ســفارت این کشور درهای سفارت را بستند.

کانال خبری »صابرین نیــوز« نزدیک به گروه های نوظهور مقاومت در 
عراق در همان آغاز وقوع حادثه اعلام کرد که گزارش اولیه از انفجار یک 
بمب در جاده حدفاصل بین منطقه امنیتی سبز و فرودگاه بغداد که اغلب 
خودروهای دیپلماتیک آمریکا از آن عبور می کنند، حکایت دارد.سفارت 
آمریکا در منطقه امنیتی ســبز بغداد بامداد سه شنبه نیز در معرض حمله 
چند موشــک »کاتیوشا« قرار گرفت که سامانه پدافند هوایی مستقر در 
سفارتخانه آنها را هدف گیری و منهدم کرد.سفارت آمریکا به دلیل اصرار 
واشنگتن به ادامه حضور نظامیانش در عراق در ماه های اخیر در معرض 

حملات مکرر کاتیوشا قرار گرفته است.
شــماری از گروه های نوظهور مقاومت در طول ماه های گذشته در عراق 
اعلام موجودیــت کرده اند که آخرین این گروه ها بر خورد نام »ســرایا 
المنتقم« )گردان های انتقام( نهاده اســت و دو روز قبل )23 شــهریور ( 
اعلام کرد که در هفته جاری دســت به حملات علیه نظامیان و مواضع 

آمریکاییها در عراق می زند.
منبع: تابناک
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